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16

פרק ג: מערכת הצורות  )40 נקודות( 

ענה על ארבע מן השאלות 16-12 )לכל שאלה — 10 נקודות(.

שים לב: בכל שאלה שתבחר, ענה על כל הסעיפים.

לפניך קטע קצר, ובו מילים מודגשות. קרא אותו, וענה על הסעיפים שאחריו.  .12

אדם נרקיסיסט מלא בחשיבות  עַצְמִית  וה הִתְנַהֲגוּת  שלו  מְאֻפְיֶנֶת  בדרישה להערצה, בקנאה   

חְצָנוּת. המנהיגים הנרקיסיסטים חושבים ששמורה להם ה זְכוּת  לעקוף איסורים מוסריים. את וב שַׁ   

כן הם לוֹנוֹת  שלהם הם מאשימים אחרים. כמו  שְׁ כִּ ב ואילו  נוטים לזקוף לטובתם,  הַצְלָחוֹת  הם  ה   

קֹּרֶת. דורשים  צִיּוּת  עיוור, מבקשים שיחמיאו להם ואינם מסוגלים לקבל  בִּ   

העתק מן הקטע שתי מילים מודגשות שבהן התי"ו בסוף המילה שייכת למשקל.   )1( א. 

    ;        

העתק מן הקטע מילה מודגשת שבה התי"ו בסוף המילה שייכת לשורש.        )2(  

העתק מן הקטע מילה מודגשת שבה התי"ו בסוף המילה היא חלק מצורן גזירה סופי.   •  )3(

         

כתוב מהי משמעות הצורן במילה שהעתקת.          •   

לצורני הנטייה יש כמה משמעויות.  )4(

העתק מן הקטע שתי מילים מודגשות שיש בהן צורן נטייה, והמשמעות של צורן הנטייה בכל אחת    

מהן היא אחרת.   

ציין את המשמעות של צורן הנטייה בכל אחת מהן.   

המילה:      משמעות צורן הנטייה:     

המילה:      משמעות צורן הנטייה:     

העתק מן המילים המודגשות בקטע שם פעולה אחד, וציין את הבניין שלו.  )5(  

שם הפעולה:      הבניין:        

לפניך ארבעה משפטים, ובכל אחד מהם פועל מודגש. ב. 

הקף את הפועל היוצא דופן מבחינת הבניין.  

יש מסרים שלא  אוּכַל  להזדהות איתם.  — שׁ.    חזונו של המנהיג  מֻמַּ  —  

מנהיג זה  חוֹנַן  באישיות כובשת.   — נרקיסיסט הוא אדם ה מְאהָֹב בעצמו.   —   

/המשך בעמוד 17/
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17

לפניך שלושה משפטים, ובהם מילים מודגשות בצורת הבינוני.  א.   .13

ת.      בָּ גוֹת  טיסות רבות, אף על פי שנמל התעופה  מֻשְׁ בלוח האלקטרוני  מֻצָּ  —   

גוּיָה.      מנהיג צנוע  נָכוֹן  להיוועץ באחרים כדי שלא לבחור בדרך  שְׁ  —  

יל  ספק בדרכו.     מנהיג נרקיסיסט אינו  מוֹדֶה  בטעויותיו, ואיש ממונהגיו אינו  מַטִּ  —

באחד מן המשפטים שתי המילים המודגשות אינן באותו הבניין.   )1(

הקף את המשפט שבו שתי המילים אינן באותו הבניין, וציין מעל כל מילה את הבניין שלה.  

בשני המשפטים האחרים, ציין בקו שלאחר כל משפט את הבניין המשותף לצמד המילים המודגשות במשפט.  )2(

העתק מן המילים המודגשות מילה השייכת לגזרת נחי עו"י.          )3(   

העתק מן המילים המודגשות מילה המורכבת משתי גזרות.       •  )4(

כתוב את השורש שלה.       •  

מנהיג אותנטי מאתגר את מונהגיו ומְעוֹרֵר  אותם לחשיבה.  — ב.   

הקף את הפועל המודגש שהוא באותה הגזרה של הפועל  מְעוֹרֵר.   

המדינה  מוּבֶלֶת  לתהליך של הבראה כלכלית.  —

טֶת  לשלום. ידו של המנהיג  מוּשֶׁ  —   

האשמות קשות  מוּטָחוֹת  בפני המנהיג.  —   

לפניך משפט, ובו שלוש מילים מודגשות. ג. 

א  במודע או שלא במודע הרבה בן גוריון ידע שסוד מנהיגותו טמון ביכולתו לכוון אל דעת הקהל ו לְבַטֵּ  

לוּיוֹת  וה סְמוּיוֹת. מאמונותיו ה גְּ  

איזו משלוש המילים המודגשות יוצאת דופן מבחינת הגזרה שלה? נמק את תשובתך.  

  

  

לפניך שני משפטים, ובהם אותה צורת פועל. ד.   

כל עוד הגבול אינו  נֶחְצֶה, על המנהיגים להשתדל שלא לבטל עמדות של אחרים.  —   

אם  נֶחְצֶה  את הגבול, אנחנו עלולים להיענש.  —   

במה דומים הפעלים המודגשים בשני המשפטים? הקף את התשובה הנכונה.   

בשורש בלבד          בבניין בלבד          בגוף בלבד          בשורש ובזמן   

/המשך בעמוד 18/
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לפניך שלושה משפטים, ובהם ארבעה פעלים מודגשים. א.   .14

רְתָה  את העם נאמנה.  מנהיגה זו  שֵׁ  —  

רְתָה  עליו הרוח כאשר כתב את השיר המפורסם. לטענת המשורר,  שָׁ  —

ם   רְתֶּ ם  בטקס את הִמנון התנועה, כפי שלמדתם, ו  הֵישַׁ רְתֶּ המדריך שיבח את החניכים: "שַׁ  —

מבט לדגל".   

ציין ליד כל פועל את השורש ואת הבניין שלו.   

השורש:     הבניין:        — רְתָה  שֵׁ   

השורש:     הבניין:      רְתָה  —   שָׁ   

השורש:     הבניין:        — ם  רְתֶּ שַׁ   

השורש:     הבניין:        — ם  רְתֶּ הֵישַׁ   

לפניך שלושה משפטים, ובכל אחד מהם פועל מודגש. ב.   

הנערה  הִנְהֲנָה  לאות הסכמה.  —   

המנהיגה  הוֹנְתָה  את מצביעיה.   —   

המפלגה  נָהֲתָה  אחר המנהיג.  —   

לפניך טבלה, ובה משובצים שלושת הפעלים המודגשים.    

כתוב את הבניין, את שם הפועל ואת שם הפעולה של כל אחד מן הפעלים.   

 שם הפעולהשם הפועלהבנייןהפועל

הִנְהֲנָה

הוֹנְתָה

נָהֲתָה
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לפניך משפט. א.    .15

מנהיג צריך  לְתַפְקֵד  במציאות סבוכה.   

השורש של שם הפועל  לְתַפְקֵד  הוא תנייני. השלם את הטבלה שלפניך.   

שם העצם שממנו נגזר השורש התנייני
השורש התנייני

   שורש ראשוני

לפניך משפט, ובו שם פעולה מודגש. ב. 

רָאָה  והתלהבות. מנהיג כריזמטי מעורר  הַשְׁ  

לפניך ארבעה שמות פעולה.   

מוּת    מְּ רְדוּת,    הֲדִיפָה,    הִתַּ ג,    הִפָּ ֵ הֶשּׂ   

רָאָה. הקף את שם הפעולה שהוא באותו הבניין של  הַשְׁ  )1(  

העתק את שלושת שמות הפעולה האחרים, וכתוב ליד כל אחד מהם את הבניין שלו.  )2(  

שם הפעולה:            הבניין:        

שם הפעולה:            הבניין:        

שם הפעולה:            הבניין:        

לפניך שני משפטים. ג. 

יִם  הכרחיים להתנהלות של מנהיג אותנטי. פַּ ם  לב וניקיון  כַּ תֹּ  —  

מנהיג צריך לעיתים  לְהָעֵז  להתעמת ואף לסכן את עצמו כדי להשיג הישגים.  —  

יִם ו לְהָעֵז?      פַּ מהי הגזרה המשותפת למילים  תֹּם, כַּ  )1(  

לפניך משפט, ובו שתי צורות של הפועל  לְהָעֵז  בבינוני. הקף את הצורה הנכונה.  )2(  

מנהיגים נרקיסיסטים נוהגים להשתיק את מי ש  מֵעִיז / מֵעֵז  למתוח עליהם ביקורת.   
לפניך שני משפטים.  ד. 

מעצמה כלכלית  נוֹצֶרֶת  אם המנהיגות היא אחראית ושקולה.  .I  

מחנכת הכיתה סיפרה במפגש הפרֵדה כי היא  נוֹצֶרֶת  בליבה את הזיכרונות הנעימים מן הכיתה.  .II

נתח את הפועל המודגש בכל אחד מן המשפטים.

שורש:             בניין:         —   )I נוֹצֶרֶת )משפט
שורש:             בניין:         —   )II נוֹצֶרֶת )משפט

/המשך בעמוד 20/
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20

לפניך שלושה משפטים, ובהם מילים מודגשות. א.   .16

צּוּעִיסְט. הציבור מחפש מנהיג שהוא  בִּ  —    

הציבור מעדיף הנהגה שבה ה מְדִינַאי  מחויב למדיניותו המוצהרת.   —    

נְקַאי  בצעירותו. אחד מראשי ממשלת בריטניה היה  בַּ  —    

מיין בטבלה שלפניך את המילים המודגשות.   

בסיס עברי וצורן עבריבסיס עברי וצורן לועזיבסיס לועזי וצורן עברי

לפניך משפט. ב.   

ההנהגה  מְסִירָה  מעליה אחריות.   

ציין את השורש ואת הבניין של המילה  מְסִירָה.    

השורש:                               הבניין       

בהקשר אחר המילה  מְסִירָה  משמשת שם פעולה.    

כתוב את השורש של שם פעולה זה.       

לפניך ארבעה משפטים. בכל משפט מודגשת מילה בשתי צורות.  ג.   

יג / מֵצִיג  את ה"אני" האמיתי שלו.  מַצִּ מנהיג הוא אדם ש  —  

ם  את כל הבטחותיי".   ם / אֲקַיֵּ מנהיג צריך לומר: " אֶקַיֵּ  —  

מנהיג הוא אדם שלא ינסה  לֶאֱכֹף / לַאַכֹּף  את עמדותיו על מונהגיו.    —  

נַע /  לְהִכָנַע  לגחמות של מנהיגם. אסור למונהגים  לְהִכָּ  —  

בכל משפט הקף את המילה שניקודה משקף את ההגייה הנכונה.  )1(  

בחר בשתיים מן המילים שהקפת, ונמק בנוגע לכל אחת מהן מדוע צורתה היא הנכונה.  )2(  

המילה:        

הנימוק:     

המילה:        

הנימוק:     

/בהמשך דפי טיוטה/
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פרק ג: מערכת הצורות  )40 נקודות(
בפרק זה ענה על ארבע מן השאלות 16-12 )לכל שאלה — 10 נקודות(.

שים לב: בכל שאלה שתבחר, ענה על כל הסעיפים.

לפניך קטע על פי טקסט 1, ובו מילים מודגשות.  .12

I

II

III

IV

לשמצה  היְדוּעוֹת  הכתבות  מן  באחת  ובְדָיוֹת.  הַטְעָיוֹת  של  רחבה  קשת  כולל  כזב"  "חדשות   המונח 

אמת.  של  מִדָּה  להן  לְשַׁוּוֹת  שנוֹעַד  באופן  הֻצְּגוּ  מהירח"  "החדשות  הירח.  על  חיים  יש  כי   פורסם 

המאמרים נלקחו כביכול מכתב עת מַדָּעִי, הובאו בהם נתונים כמותיים רבים, ובצידם תיאור של הטלסקופ 

ששימש לגִלּוּי.

דָיוֹת  )שורה  I ( נבדלות זו מזו? הקף את התשובה הנכונה. במה המילים  הַטְעָיוֹת,  בְּ  א. 

בגזרה,       במשקל,         בסוג הצורן הסופי,        בחלק הדיבור

ציין את השורש ואת הבניין של כל אחד מן הפעלים שלפניך. ב. 

יְדוּעותֹ )שורה  I (: השורש                                        הבניין                                         

נוֹעַד )שורה  II (:     השורש                                        הבניין                                         

                                   .) II  וּוֹת )שורה ציין את הבניין של שם הפועל לְשַׁ 	• ג. 

וּוֹת                                    כתוב פועל בבניין הִפעיל שנגזר מן השורש של לְשַׁ 		•

וּוֹת                                    כתוב פועל בבניין התפעל שנגזר מן השורש של לְשַׁ 		•

ה )שורה  II ( יש דגש המציין עיצור חסר. ציין ליד כל מילה את העיצור החסר בה.  גוּ,  מִדָּ בכל אחת מן המילים:  הֻצְּ  ד. 

גוּ:     העיצור החסר                                  הֻצְּ

ה:     העיצור החסר                                       מִדָּ  

.)IV  לּוּי )שורה לפניך זוגות של מילים. הקף את הזוג ששתי המילים שבו שייכות לאותה הגזרה של המילה גִּ ה. 

נּוּי    ,    מִלּוּי        פִּ 		•

עָשֹוּי  ,    רָצוּי         		•

גוּי  נָשׂוּי  ,     שָׁ 		•

קָרוּי מָצוּי  ,  		•

אחת מן המילים המודגשות בקטע שבראש השאלה מסתיימת בצורן גזירה. ו. 

הקף את המילה, וציין את משמעות הצורן הסופי שבמילה.                                                
/המשך בעמוד 17/
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לפניך משפט על פי טקסט 3. א.   .13

כשמנהיג כלשהו מזכיר את המושג "פייק ניוז" הוא מתכוון למאמרי דעה המנוגדים לעמדה שלו, 

לחדשות שלדבריו הן חדשות מוטות.

ציין את הבניין של כל אחת מן המילים שלפניך.  )1( 

דִים                               ,      מֻטּוֹת                               מְנֻגָּ  

כתוב שני שמות פעולה מן השורש של המילה מֻטּוֹת, לפי ההנחיות האלה:   )2( 

שם פעולה בבניין קל                                                                 

שם פעולה בבניין הפעיל                                                              

מבין זוגות המילים שלפניך, הקף את שני הזוגות שהשורש של שתי המילים בהם זהה.  •  )3(   

דָה הַגָּ דָה,     הַנְגָּ   

הֲגָנָה נָה,      הַנְגָּ    

אוֹכֵל אוּכַל,         
יר הִנְשִׁ יר,    ִ הִשּׁ  

העתק כל אחת מן המילים שבזוגות שלא הקפת, וציין את השורש של כל מילה. 		•  

              

               

העתק מן המשפט שבראש סעיף א צורת בינוני המשמשת בתפקיד שם עצם.   )4( 

                                                      

לפניך ארבעה צירופים, ובכל אחד מהם מילה מודגשת. ב. 

נים )ותרנות וסלחנות, אפליה לטובה של אחד הצדדים(;  וֹא פָּ יאוּת ארצות הברית;  מַשּׂ נְשִׂ   

א להערצה ָ נים )נכבד, חשוב(;  מֻשּׂ נְשׂוּא פָּ
הקף את המשפט שהנאמר בו נכון:

כל ארבע המילים המודגשות נוצרו באותה דרך תצורה. 		•

כל ארבע המילים המודגשות נגזרו מאותו השורש. 		•

כל ארבע המילים המודגשות הן צורות בינוני. 		•

כל ארבע המילים המודגשות בצירופים שייכות לאותו חלק דיבור. 		•
/המשך בעמוד 18/
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לפניך ידיעת הבהרה שפורסמה במרשתת, ובה מילים מודגשות. א.   .14

אפשר  לסערה,  לְהִתְכּוֹנֵן  ירושלים  לתוֹשָבֵי  הקוֹרֵאת  אמש,  שהוּפְצָה  להודעה  הקשור  בכל 

שהופצה  ההודעה  "את  ירושלים:  עיריית  דוברות  של  התְּגוּבָה  להלן  ניוז".  ב"פייק  מדובר  להירגע: 

ברשתות החברתיות לא פרסמה עיריית ירושלים, ועל פי התַּחֲזִית לא צְפוּיָה סערה בירושלים בסוף 

השבוע הקרוב".

מבין המילים המודגשות בידיעה, העתק שלוש מילים מגזרת עי"ו.  )1( 

                                                    ,                                                   ,                                               

מבין המילים המודגשות בידיעה, העתק מילה אחת מגזרת נחי פי"ו.       )2(

כתוב פועל בבניין נפעל, בזמן עבר ובגוף נסתרת מאותו השורש של הפועל צְפוּיָה.  )3( 

                                              

לפניך חמש מילים:  תַּחֲזִית,    הַמְחָזָה,    חַזַּאי,    חוֹזֶה,    מִתְחַזֶּה  )4(

הקף את המילה שהשורש שלה הוא תנייני.  	•  

ענה על השאלות שלפניך בנוגע למילה שהקפת: 	•  

ציין את השורש התנייני של המילה.                                         

ציין את שם העצם שממנו נגזר השורש התנייני.                                         

ציין את השורש הראשוני של המילה.                                         

לפניך דברים שנשא יושב ראש של מועצת תלמידים באחד מבתי הספר, בתום סדנה שעסקה בהתנהגות בטוחה  ב. 

 ברשת. בדבריו של יושב ראש המועצה הודגשו פעלים הפותחים באות מ"ם. 

בפעלים שהודגשו נקד את המ"ם המוספית, כדי לשקף את ההגייה הנכונה שלה. בחר את הניקוד מבין 

האפשרויות: מֵ  או  מַ.  הקפד לנקד באופן ברור ובולט.

הטלפונים  אל  הנשלחים  פרסומת,  מסרוני  בעיקר  המסרונים,  תופעת  את  מכיר  אחד  כל 

איתה.  להתמודד  לדעת  חשוב  ולכן  מעיק,  מטרד  היא  זו  תופעה  הסכמתנו.  בלי  שלנו   הניידים 

איני משיב על מסרונים ממספר לא מזוהה, ואם אפשר, אני מסיר את שמי מרשימות התפוצה. 

אני מציע לכם להיות ערים לכך ולנהוג כמוני. כיום גם החוק מגן עלינו מפני תופעה זו, וקובע כי 

משלוח מסרונים כאלה הוא עבירה פלילית.

/המשך בעמוד 19/



نزع ورقة قد يؤدّي إلى إلغاء الامتحانתלישת דף עלולה להביא לפסילת הבחינה

עמוד 19 

עברית: הבנה, הבעה ולשון, קיץ תשע"ט, מס' 11281 + נספח

19

לפניך שלוש הנחיות  III-I  לזיהוי חדשות כזב. א.   .15 

בכל הנחיה הודגשו מילה או מילים. ענה על השאלות שלאחר כל הנחיה.   

ההנחיות:  

בָּרְרוּ מיהו המחבר.  .I 

רְרוּ? הקף את התשובה הנכונה.  כיצד יש להגות את צורת העבר בגוף נסתר של הפועל בָּ 	• 

רֵר    רֵר / בִּ בֵּ  

שִֹימוּ לב לכותרת. בִּדְקוּ אם היא קשורה לתוכן הידיעה או אם היא מֻגְזֶמֶת,  דְּרָמָטִית,    .II

 מְעַצְבֶּנֶת במיוחד או לא רֵאָלִית.
ציין את את השורש, את הבניין ואת שם הפועל של הפועל שִֹימוּ. 	• 

שורש                                         בניין                                       שם הפועל    

מבין המילים המודגשות בהנחיה  II , העתק את שני שמות התואר שהם בצורת בינוני, וציין את    	•  

הבניין של כל אחד מהם.   

             

            

. II  ציין שתי נקודות דמיון בתצורתם של שמות התואר המודגשים האחרים שבהנחיה 	• 	 

_____________________  

_____________________   

אם הידיעה מופרכת, בְּדֹק אם היא פורסמה באתר סאטירי.  .III 

כיצד יש לקרוא את המילה מופרכת? הקף את התשובה הנכונה.  	• 

מֻפְרֶכֶת / מֻפְרַכַת   

נמק את תשובתך.                   	•  
דֹק. דְקוּ,     בְּ ימוּ,     בִּ רְרוּ,     שִׂ בהנחיות III-I שלעיל משמשים הפעלים:  בָּ ב. 

ציין את הזמן )הדרך( של פעלים אלה.         )1(

רְרוּ מיהו המחבר. בעברית יש דרכים נוספות לניסוח הנחיות. לפניך ההנחיה: בָּ  )2(

נסח הנחיה זו בדרך אחרת.  

       

/המשך בעמוד 20/
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לפניך שלוש מילים שיש להן שורש משותף. א.   .16

ה — אשמת שקר, דברי שקר הנאמרים על מישהו בכוונה להזיק לו.   בָּ דִּ 	•
לְדוֹבֵב — להביא אדם לידי דיבור. 	•

ב )בתחום הקולנוע( — לתרגם פס קול של סרט תוך התאמת התרגום לתנועות השפתיים של הגיבורים. לְדַבֵּ 	•

ציין את השורש המשותף לשלוש המילים.          )1(

ב.           ציין את הבניין המשותף לשני שמות הפועל  לְדוֹבֵב, לְדַבֵּ  )2(

השלם את המשפט שלפניך.  )3(

ב  נוטה על דרך  שם הפועל  לְדוֹבֵב נוטה על דרך גזרת               , ואִילו שם הפועל  לְדַבֵּ   

גזרת                           .

לפניך משפטים ובהם מילים מודגשות. ב. 

בקרוב  אֶזֹּם  תוכנית חדשה לפיתוח חשיבה ביקורתית. 	•
המורדים  זָמְמוּ  לתפוס את השלטון. 	•

ה  של ארגון פשע לפרוץ לאחד הבנקים. ברגע האחרון סיכלה המשטרה  מְזִמָּ 	•
זהו  מֵיזָם  חדש בבתי הספר בצפון הארץ. 	•

בטבלה שלפניך מיין את המילים המודגשות לשתי קבוצות לפי השורש, וציין בראש כל עמודה את השורש של 

המילים שבה.

לפניך ארבע מילים הקרובות במשמעותן ומבטאות תכונה. ג. 

כְסִיסָן,      נוֹכֵל אי,      תַּ עָרוּם,      רַמַּ  

מבין ארבע המילים הקף את המילה שנוצרה בדרך של בסיס וצורן סופי.  )1(  
מהי דרך התצורה המשותפת לשלוש המילים האחרות?      )2(  

מבין שלוש המילים האחרות איזו מילה אינה צורת בינוני?     	•  )3(  

ציין את משקלה     	•   

   /בהמשך דפי טיוטה/
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פרק ג: מערכת הצורות  )40 נקודות(
בפרק זה ענה על ארבע מן השאלות 16-12 )לכל שאלה — 10 נקודות(.

שים לב: בכל שאלה שתבחר, ענה על כל הסעיפים.

א.  לפניך משפטים ובהם מילים מודגשות.  .12

הקף את המילה או המילים שבהן המ"ם אינה שורשית. 

"... חטאים חמורים שלעיתים אין עליהם מְחִילָה כלל". )טקסט ב(            	•

"הגנב לומד ערכי מוּסָר...". )טקסט ב(               	•

ה מתחת לאדמה.           החולד חי במְחִלָּ 	•

קיבלנו אישור על מְסִירָה של החבילה ששלחנו.               	•

ה יש כמה משמעויות.  לשורש של המילה מְחִלָּ ב.  

ה, וציין שתיים מן המשמעויות של השורש. כתוב את השורש של מְחִלָּ

השורש:              

                       :II משמעות                  :I משמעות

לפניך שני משפטים ובהם פעלים מודגשים. ג. 

האסיר הֵחֵל לרַצות את עונשו. 	•

החוק יוּחַל בכל מוסדות החינוך. 	•
ה.  הקף את הפועל שהשורש שלו שונה מן השורש של המילה מְחִלָּ  )1(   

ציין את הגזרה של הפועל שהקפת.                            )2(

לפניך משפט ובו פועל מודגש.  ד. 

ד". )טקסט ג( עְבָּ "מעמדו נחות והוא מְשֻׁ

ד.                                                                                                   עְבָּ כתוב את השורש ואת הבניין של הפועל מְשֻׁ  )1(   

ד.                             עְבָּ כתוב כיצד נוצר השורש של הפועל מְשֻׁ  )2(

לפניך משפט ובו פועל מודגש.  ה. 

אל תטילו עונשים; נַסו לְתַמְרֵץ את התלמידים בדרכים אחרות.

השורש של הפועל לְתַמְרֵץ הוא תנייני. מהו שם העצם שממנו נגזר השורש?    )1(  

מהו תפקידה של האות תי"ו בפועל לְתַמְרֵץ, ומהו תפקידה בשם העצם שכתבת?  )2(

תפקיד התי"ו בפועל:                                                —  

תפקיד התי"ו בשם העצם שכתבת:                                        —  

/המשך בעמוד 18/
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לפניך משפטים, ובהם פעלים מודגשים בצורת הסביל.  א.     .13 

ה להגשימם.  לכל מערכת חינוך יש ערכים אשר היא מְצֻוָּ 	•  

מחוץ לחממה המוּגֶנֶת של בית הספר יש התחשבות מועטה בעבריין ובנסיבות חייו.  	•

ההצדקה לענישה מוּבֵאת בדברי חז"ל.  	•

הנהג נדרש לפצותו על הרכוש שנִזּוֹק בתאונה.  	•

עיל המתאים )שמור על הגוף והזמן של הפועל(. בטבלה שלפניך כתוב ליד כל פועל סביל את הפועל הפָּ  

שים לב: הוסף ניקוד לפעלים )1(, )2( כדי לשקף את הגייתם.  

פעילסביל

מְצֻוָּה  )1(

מוּגֶנֶת  )2(

מוּבֵאת  )3(

נִזּוֹק  )4(

לפניך משפט, ובו צורה סבילה נוספת: אם אין מענישים את העבריין, נראה שמידת הדין והצדק לְקוּיָה.  ב. 

עיל של הצורה לְקוּיָה.                  כתוב את צורת הפָּ  )1(

עלים אלה  הפעלים בסעיף א נוטים בבניינים סבילים. ציין במה שונה הצורה  לְקוּיָה  מפְּ  )2( 

מבחינת הבניין ומשמעותו.

            

ב הוא דו־משמעי. בלי הֶקשר אפשר לנתח אותו בשתי דרכים.  הפועל מוּשָׁ ג. 
ציין את שני השורשים האפשריים, וכתוב ליד כל שורש שם פועל בבניין קל משורש זה. 

שורש  I :                    שם הפועל בבניין קל / פעל:                   

שורש  II :                    שם הפועל בבניין קל / פעל:                   

בכל אחד מן המשפטים שלפניך הקף את הצורה שהגייתה תקינה.  ד. 

ל  אינו זקוק לעונש אלא לחיזוק. ל / נֶכְשָׁ תלמיד שנִכְשָׁ 	•

משרד הבינוי והשיכון מעניק סיוע בדיור ל נָכִים / נֵכִים.  	•

כדאי לאחסן תבלינים בצנצנת שיש לה מכסה  מְחוֹרָר / מְחוּרָר. 	•
/המשך בעמוד 19/
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א.  ענישה היא תגובה על הפרת  חוֹבוֹתָיו  החברתיות של האדם.  .14

במילה  חוֹבוֹתָיו  יש שני צורנים סופיים. 

כתוב את שני הצורנים הסופיים, ולכל אחד מהם ציין את סוגו )צורן גזירה או צורן נטייה( ואת משמעותו.

     : II צורן                                                 : I צורן

סוג הצורן:     סוג הצורן:                                                

משמעות הצורן:     משמעות הצורן:                                       

ית.  ִ לפניך רשימה של מילים בסיומת   ב. 

ית בְשׁוּשִׁ ית,      עַצְלָנִית,       גַּ אֲרוֹנִית,       מֶלְצָרִית,       לוּחִית,       מִלִּ  

בטבלה שלפניך מיין את המילים לשתי קבוצות לפי סוג הצורן הסופי )צורן גזירה או צורן נטייה(.  )1(

כתוב את המשמעות המשותפת של הצורנים בכל קבוצה.  )2(

צורן נטייהצורן גזירה

משמעות הצורן:משמעות הצורן:

לפניך שלושה שמות ומשמעויותיהם. ג. 

ק — מתוק במקצת ל — מעוגל מעט                מְתַקְתַּ חֶלְקִיק — חלק זעיר           עֲגַלְגַּ

מה המשותף למשקלים של השמות מבחינת דרך היצירה שלהם?                       )1(

מה המשותף למשקלים של השמות מבחינת המשמעות שלהם?        )2(

לפניך שם נוסף:  יְפֵהפֶה.   )3( 

במה דומה שם זה לשמות שבראש הסעיף, ובמה הוא שונה מהם?

              

/המשך בעמוד 20/
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לפניך חידושי מילים של האקדמיה ללשון העברית.   א.    .15

יף )שמפו(,       מִטְעָנִית )טנדר(       חְפִּ נּוֹעַ )קורקינט ממונע(,        תַּ לְגִּ מֵקַר )קוּלֶר(,         גַּ   

מַרְחֹם )תרמוס( מַצְלֶה )מנגל, גריל(,        מְחִיקוֹן )טיפקס(,        שְׁ

בטבלה שלפניך מיין את המילים לפי דרכי התצורה שלהן.   )1( 

שורש ומשקל
)גזירה מסורגת(

בסיס וצורן סופי
)גזירה קווית(

הֶלחם

 
העתק את המילים שנוצרו בדרך של שורש ומשקל, וכתוב לכל מילה את השורש שלה.  )2(  

              

              
  

לפניך משפט ובו מודגשת מילה שנוצרה בלשון הדיבור.   ב. 

כשמכינים ארוחה חגיגית חשוב לְצַלְחֵת את המנה ולהגיש אותה בצורה נאותה.

כתוב באיזה אופן נוצר הפועל לְצַלְחֵת.                                          

מַקְרֵר או  מְקָרֵר? ג. 

המילה מְקָרֵר  היא המילה התקנית. יש הטוענים כי המילה הייתה צריכה להיות מַקְרֵר.   

כתוב שיקול דקדוקי לכל אחת מן הצורות. לכל אחד מן השיקולים הָבֵא דוגמה מתאימה.  
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"כל אדם חָשׁ שלא ייתכן שהרשעים ]...[ לא יבואו על עונשם". )טקסט א( א.   .16

לפניך רשימה של שמות פעולה:

רָה,       הֲכָלָה  פָּ פִיטָה,       כַּ  הוֹרָאָה,      הֶאָטָה,       שְׁ

העתק מן הרשימה שם פעולה באותו הבניין של הפועל  חָשׁ.            )1(

העתק מן הרשימה שם פעולה באותה הגזרה של הפועל  חָשׁ.            )2(

חלק משמות הפעולה ברשימה שייכים לאותו הבניין.   •  )3( 

העתק אותם, וכתוב לכל שם פעולה שהעתקת את שם הפועל שלו.   

             

                                            

כתוב את הבניין המשותף לשמות הפעולה שהעתקת.       		• 	

כתוב שני שמות עצם מן השורש של הפועל חָשׁ במשקלים שונים.                                      )4(

לפניך משפטים ובהם פעלים מודגשים. ב. 

רבים סבורים שעבריינים  יִירְאוּ  מפני העונש ולא יעברו עבירה. 	•

חשוב שהעונשים על עבירות חמורות לא  יֵרָאוּ  קלים מדי בעיני הציבור. 	•

בטבלה שלפניך כתוב לכל אחד מן הפעלים את השורש שלו, את הבניין שלו ואת הפועל בהווה יחיד 

באותו הבניין.

פועל — הווה יחידבנייןשורש
)הוסף ניקוד לפעלים כדי 
לשקף את הגייתם הנכונה.(

יִירְאוּ

יֵרָאוּ

/בהמשך דפי טיוטה/
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פרק ג: מערכת הצורות  )40 נקודות(
בפרק זה ענה על ארבע מן השאלות 16-12 )לכל שאלה — 10 נקודות(.

שים לב: בכל שאלה שתבחר, ענה על כל הסעיפים.

לפניך ארבעה משפטים, ובהם מילים מודגשות. א.	 	.12

העיקרון השלישי שמנוצל עד  תֹּם  הוא צמצום הפער בין הניצחון להפסד. )מתוך טקסט 2( 	•

מִימִים, ויש אנשים שמנצלים זאת. ידוע שילדים בגיל ההתבגרות הם  תְּ 	•

ם". )דברים ל"א, כ"ד( מָּ בְרֵי הַתּוֹרָה הַזּאֹת עַל סֵפֶר עַד  תֻּ ה לִכְתּבֹ אֶת דִּ "וַיְהִי כְּכַלּותֹ משֶׁ 	•

היא הבטיחה שתגיע בזמן, ואני לתֻמִּי  שוב האמנתי לה. 	•

ציין את הגזרה המשותפת למילים המודגשות במשפטים.                                                          	)1(

ציין שני מאפיינים של הגזרה שציינת, והדגם כל אחד מהם על פי מילה אחת מן המילים המודגשות.   	)2(

                  	 	 	       מילה מדגימה: 	 	 	 	 מאפיין 1: 	 	 	

                  	 	 	       מילה מדגימה: 	 	 	 	 מאפיין 2:  	 	 	

בטבלה שלפניך מיין את המילים המודגשות לשתי קבוצות על פי משמעותן במשפטים, וציין בראש כל  	)3(

עמודה את המשמעות של המילים בה.

: I משמעות: II משמעות

לפניך שלושה משפטים, ובהם מילים מודגשות. ב.	

החֶברה מסיקה מסקנות ממחקרים על משחקי מחשב מסחריים ומְחִילָה אותן על דור חדש של משחקים 	 	• 	

טיפוליים )על פי טקסט 3(.                                    	

בערב יום הכיפורים היהודי מבקש  מְחִילָה  מאלה שפגע בהם.                                  	•

ה  של חפרפרת.                                  בטיול ראינו  מְחִלָּ 	•

ציין לאחר כל משפט את השורש של המילה המודגשת בו. 

/המשך בעמוד 18/
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נתח כל אחד מן הפעלים שלפניך לשורש ולבניין. 	)1( א.	 	.13

         	 בניין 	 	      	 שורש 	 נוֹכָחִים	 	

    	 בניין 	 	      	 שורש 	 נוֹכְחִים	 	
לפניך שני משפטים. שבץ בכל משפט את הפועל המתאים למשמעות המשפט מבין השניים: 	)2( 

נוכָֹחִים  או  נוכְֹחִים.   שים לב: עליך להעתיק גם את הניקוד.
     בבית 	 	 לדעת פסיכולוגים ואנשי חינוך, הוריהם של מתבגרים צריכים להיות 	 	• 	 

בשעות אחר הצוהריים ולפקח על פעולות ילדיהם. 	

        לדעת כי ילדיהם עדיין זקוקים לפיקוח ולהכוונה. 	 הורים רבים 	 	• 	

לפניך היגדים שהוצגו למשתתפים בסקר, שמטרתו לבדוק את מידת התמכרותם לטלפון החכם. ב.	

י. חַיַּ י תּוֹפֶסֶת חֵלֶק חָשׁוּב בְּ לִּ לֵפוֹן הֶחָכָם שֶׁ טֵּ קוּת בַּ הַהִתְעַסְּ 	•

ג יָדִי. ֵ הֶשּׂ הוּא אֵינוֹ בְּ שֶׁ ם כְּ י גַּ לִּ לֵפוֹן הֶחָכָם שֶׁ ב עַל הַטֵּ אֲנִי חוֹשֵׁ 	•

זְמַן הַרְצָאָה. ם בִּ לֵפוֹן הֶחָכָם גַּ טֵּ מּוּשׁ בַּ ִ נַע מִן הַשּׁ ה לִי לְהִמָּ קָשֶׁ 	•

הקף בהיגדים ארבעה שמות הנוטים במשקלי שמות הפעולה. 	)1(

                    	 	                	 מבין השמות שהקפת, העתק שניים השייכים לאותו הבניין. 	 	)2(

                     	 	               	 ציין את השורש של כל אחד מן השמות שהעתקת בסעיף ב)2(. 	 	)3(
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ן  ולִירותֹ . לפניך משפט על פי טקסט 3, ובו מודגשים שני שמות פועל:  לְכַוֵּ 	.14

	במשחקי פעולה במחשב השחקן חייב להחליט, בתוך שנייה בערך, באיזה כלי נשק לבחור, 
ן  ומתי  לִירותֹ. לאן  לְכַוֵּ

ן . לפניך רשימה של שמונה מילים הגזורות מן השורש של שם הפועל  לְכַוֵּ א.	 	

כֵּן,        הֵכִין,        כִּוֵּן,        הִכּ�ן,        נָכוןֹ,        הִכְוִין,        כּונֵֹן,        הוּכַן 	 	

בטבלה שלפניך מיין את המילים שברשימה לפי הבניינים. 	)1( 	

פיעלהופעלהפעילנפעלקל

ציין את הגזרה המשותפת לכל המילים שברשימה.                               	)2(

אף על פי שכל המילים שברשימה שייכות לאותה הגזרה, מקצת המילים נוטות על דרך גזרת השלמים. 	)3(

הקף ברשימה את המילים הנוטות על דרך גזרת השלמים. 	

כתוב שני פעלים מן השורש של הפעלים שברשימה, לפי ההנחיות שלפניך. 	)4(

        	 פועל בבניין התפעל הנוטה על דרך הגזרה שציינת בסעיף א)2(. 	 	• 	

                         	 	 פועל בבניין התפעל הנוטה על דרך גזרת השלמים. 	 	• 	

הקף את צורת העתיד בגוף נוכח )גוף שני, יחיד( הנכונה של שם הפועל  לִירוֹת. 	)1( ב.	

ירֶה ירָה,       תִּ תִּ 	

לפניך ארבעה צירופים, ובהם מילים מודגשות. מבין המילים המודגשות הקף את המילים שנגזרו  	)2( 

מאותו השורש של שם הפועל  לִירוֹת.

ת הפתיחה,        הוֹרֶה מלווה המוֹרֶה לעברית,       בלי מוֹרָא ופחד,        יְרִיַּ 	

/המשך בעמוד 20/
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לפניך רשימת שמות של משחקי ילדים, ובה מילים מודגשות. א.	 	.15

רֶת,        חבילה עוֹבֶרֶת,        מַחְבּוֹאִים,           לוּי,       פרה עִוֶּ איש תָּ

סבתא סוֹרֶגֶת,        צוֹלְלוֹת,            דג מָלוּחַ

מבין המילים המודגשות, העתק שתי מילים שאינן צורות בינוני, וציין את המשקל של כל מילה. 	)1(

    	 	 המשקל: 	 	              	 המילה: 	 	

    	 	 המשקל: 	 	              	 המילה: 	 	

    	 	 	 	 מבין צורות הבינוני שברשימה העתק רק את צורות הבינוני הסביל. 	 	)2(

השלם את הקטע שלפניך. ב.	

דּוּר  עדיין נפוצים בימינו. משחקי  כַּ

דּוּרִי  שמשמעותה היא דבר עגול, שנראה כמו כדור.   דּוּר  נגזרה המילה  כַּ מן המילה  כַּ

. 	 	 דּוּרִי  היא 	 משמעות צורן הגזירה הסופי  במילה  כַּ

דֹּרֶת  היא החלופה העברית לבאולינג, והיא נוצרה בדרך של                                                . המילה  כַּ

.                                   	 	 דּוּרֶגֶל  היא 	 דּוּרְסַל,  כַּ דרך התצורה של המילים  כַּ

דּוּרֶגֶל  היא המילה דּוּרְסַל ,  כַּ 	דוגמה למילה נוספת שנגזרה באותה דרך תצורה של המילים  כַּ

               מטקסט 3, שורה 2. 	

	           	 דּוּר  נגזר השורש המרובע כ-ד-ר-ר. השורש המרובע כ-ד-ר-ר נוצר בדרך של 	 מן המילה  כַּ

. 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	

לפניך משפט, ובו מודגשות שתי מילים. ג.	

מְהִירוּת גלישה גבוהה מאפשרת תגובות מְהִירוֹת למהלכים במשחק. 	

ציין ליד כל מילה את סוג הצורן הסופי שבה: צורן גזירה או צורן נטייה, וקבע את משמעותו.

	 	 	 	         משמעותו: 	 	      	 סוג הצורן הסופי: 	 	 	 מְהִירוּת 

	 	 	 	         משמעותו: 	 	      	 סוג הצורן הסופי: 	 	 	 מְהִירוֹת 

/המשך בעמוד 21/
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"גיימר" )gamer( הוא חובב מושבע של משחקי וידאו ושל משחקי מחשב א.	 	.16

ומקדיש זמן רב למשחקים עצמם, לדיון בהם ולקריאה עליהם. 	

בשל הצורך בחלופה עברית למילה "גיימר", הציעה האקדמיה ללשון  		  

העברית שתי אפשרויות והעמידה אותן לבחירת הציבור. 	

חֲקַאי      חֲקָן,     מִשְׂ מִשְׂ
ציין באיזו דרך תצורה בחרה האקדמיה ללשון העברית ליצור את 	)1(

שתי החלופות האלה.                                                                                	

בחר באחת החלופות ופרט את דרך תצורתה. 	)2(

     	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	

חֶקֶת  במקום המונח "הפרעת גיימינג". יש המציעים את המילה שַׂ ב.	

ציין את השיקולים הדקדוקיים שהנחו את המציעים.

�

�

ק. ל ולְפַסְבֵּ ץ )בטוויטר( רוֹוחים בעברית. נוסף עליהם נוצרו בלשון הדיבור גם לְגַגֵּ ן, לְצַיֵּ שמות הפועל לְטַלְפֵּ ג.	

 	 ציין את הבניין המשותף לכל ארבעת שמות הפועל האלה. 	 	)1(

רק לאחד מארבעת שמות הפועל יש שורש עברי. הקף אותו. 	)2(

שורשיהם של שמות הפועל האחרים מקורם בלעז. באיזה אופן נוצרו השורשים האלה?  	)3(

   	 	 	 	 	 	                    	 	 	 	 	 	

		 לפניך שני משפטים, ובכל משפט שתי מילים מודגשות: מילה המשקפת את ההגייה הנכונה ומילה  	)1( ד.	

המשקפת הגייה שגויה. בכל משפט הקף את המילה המבטאת את ההגייה הנכונה. 	

• עוּד אירועים בחיינו.	 עוּד / תֵּ המצלמה בטלפון הנייד משמשת לתִּ

• המַחְלֵף / מֶחְלָף  החדש נבנה באמצעות שימוש בטכנולוגיה חדישה.	

בחר באחת מן המילים שהקפת, ונמק מדוע המילה שהקפת היא הנכונה. 	)2(

   	 	 	 	 	 	                    	 	 	 	 	 	

   	 	 	 	 	 	                    	 	 	 	 	 	

/בהמשך דפי טיוטה/ 	
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פרק ג: מערכת הצורות  )40 נקודות( 

ענה על ארבע מן השאלות 16-12 )לכל שאלה — 10 נקודות(.

שים לב: בכל שאלה שתבחר, ענה על כל הסעיפים.

לפניך חמישה משפטים, ובכל אחד מהם שתי מילים מודגשות. קרא אותם, וענה על הסעיפים שאחריהם.  .12

עוּדַת  הבגרות.        ה  לקדש את  תְּ החברה הישראלית  הֵחֵלָּ  .I

דְמִית  של החינוך המקצועי.           ים  את ה תַּ נִּ כך  מְשַׁ  .II

גִים  של תלמידים רבים אינם מאפשרים להם להתקבל לאוניברסיטה, ומנהלי בתי הספר המקצועיים  ֵ ההֶשּׂ  .III

ב  זה.             רוצים לשנות  מַצָּ

במאבקם של מתנגדי החינוך המקצועי  חֲבוּיָה  ההנחה שהמסלול העיוני  מֵיטִיב  עם כל התלמידים.   .IV

     

רִים  באזורים מסוימים, הפערים בחברה יגדלו, והניעוּת החברתית   אם בתי הספר יקבלו רק תלמידים שגָּ  .V

תְמוֹטֵט.      תִּ

הקף את שני המשפטים שבהם שתי המילים המודגשות הן מאותה הגזרה. כתוב בקו ליד כל משפט שהקפת את   )1(

הגזרה המשותפת לשתי המילים.  

משלושת המשפטים שלא הקפת, בחר שני משפטים, והשלם את הטבלה:   )2(

העתק לטבלה את המילים המודגשות, וציין את השורש של כל אחת מהן.  

  

השורש    המילה

/המשך בעמוד 17/
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לפניך שני משפטים, ובכל אחד מהם מילה מודגשת. קרא אותם, וענה על השאלה שאחריהם. א.   .13

מְלוֹנַאי  מתלונן על מחסור בעובדים.  ה  —   

התעשיינים מעוניינים  ב הִצְטָרְפוּת  כוח עבודה מקצועי לשוק העבודה.   —
 

כתוב את דרך התצורה של אחת משתי המילים המודגשות, והסבר את דרך היווצרותה.

כתוב מהי המשמעות של הצורן הסופי או של המשקל של המילה שבחרת.

           

             

המילה  מִקְצוֹעָן  מסתיימת בצורן שיכול להתפרש בשתי דרכים: צורן גזירה או צורן נטייה. ב. 

שבץ את המילה "מקצוען" במשפט משלך, כך שהצורן הסופי בה יהיה צורן גזירה:  

.               

שבץ את המילה "מקצוען" במשפט משלך, כך שהצורן הסופי בה יהיה צורן נטייה:  

 .                

לפניך משפט.  ג. 

תעשיינים מתקשים למצוא עובדים מוכשרים.   

השלם את הטבלה שלפניך: העתק מן המשפט רק את צורות הבינוני, ציין את הבניין, את השורש   
ואת חלק הדיבור של כל אחת מן המילים שהעתקת.  

חלק דיבורשורשבנייןצורת הבינוני

/המשך בעמוד 18/
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לפניך ארבעה משפטים, ובהם חמישה פעלים מודגשים — ארבעה מהם סבילים, ואחד מהם אינו סביל. א.   .14

קרא את ארבעת המשפטים, וענה על הסעיפים שאחריהם.   

בעתיד  מְתֻכְנֶנֶת  בניית בתי ספר מקצועיים ליד מפעלים.  .I  

ר  בכבוד. כֵּ תַּ כל אחד צריך  לְהִשְׂ  .II  

היה חשש שמא תלמידים  יֻסְלְלוּ  לחינוך מקצועי, וכבר בגיל 14  יֵחָרֵץ  גורלם לעבוד בעבודת כפיים.  .III  

ההסללה ההפוכה   נִגְרְמָה  בשל סגידה בלתי מתפשרת להשגת תעודת בגרות.  .IV  

הקף שני פעלים סבילים מאותו הבניין.  )1(  

עִיל. שמור על הגוף ועל הזמן של הפועל. בחר בפועל סביל אחד שלא הקפת, וכתוב אותו בצורת הפָּ  )2(  

      

)3(  כתוב את הפועל שאינו סביל בזמן עתיד, גוף מדבר )גוף ראשון, יחיד(.       

לפניך משפט המעובד מטקסט 1 )שורה 10(, ובו פועל מודגש. קרא אותו, וענה על הסעיפים שאחריו. ב. 

בתי ספר רגילים  מכוונים  לרוב למסלול של השכלה גבוהה.   

נִים. נִים  או  מְכֻוָּ את הפועל המודגש אפשר לקרוא בשתי צורות: מְכַוְּ   

לשתי צורות הפועל יש מן המשותף, אך הן גם שונות זו מזו.   )1(  

לפניך פריטים דקדוקיים. הקף רק את הפריטים הדקדוקיים המשותפים לשתי צורות הפועל.   

זמן        שורש        בניין        גוף   

נִים  נוטה על דרך השלמים. אולם יש לשורש זה נטייה גם על דרך גזרת נחי עו"י. השורש של הפועל  מְכַוְּ  )2(

נִים  על דרך גזרת נחי עו"י. כתוב פועל באותו השורש ובאותו הבניין של הפועל  מְכַוְּ  

      

/המשך בעמוד 19/
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לפניך ארבעה משפטים, ובהם שש מילים מודגשות. מיין את המילים בטבלה שלפניך על פי הגזרה הכתובה  ג. 

בראש כל עמודה.  

יש תחומי לימוד שעוסקים במה ש רָצוּי  ולא במה ש מָצוּי.   )1(   

בּתֹ  עוד. אנשי מערך הרפואה החליטו שלא  לִשְׁ  )2(   

מוסד אקדמי צריך  לְהַקְנוֹת  לסטודנטים יכולות הבנה וחשיבה.  )3(   

הנוסעת  נָחֲתָה  בארץ אתמול, וכבר היום עלתה למטוס, והוא  הִמְרִיא  חזרה לארצה.  )4(   

   
       נחי ל"א       נחי לי"ה       שלמים

/המשך בעמוד 20/
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לפניך שלושה משפטים, ובכל אחד מהם זוג פעלים מודגשים. קרא אותם, וענה על הסעיפים שאחריהם. א.    .15

לדברי ורטהיימר, הטענה שעושים טובה לתלמידים כשמרחיקים אותם מן החינוך המקצועי־טכנולוגי היא    .I

מְגֻחַכַת / מְגֻחֶכֶת.

עְנוּ  לתלמידים החלשים לבוא ללמוד במסלול הטכנולוגי. הֵצַעְנוּ / הִצַּ  .II

ל   ל / לְהִכָשֵׁ שֵׁ הם פוגעים בעיקר בתלמידים שיכלו להצליח ולשגשג בחינוך המקצועי במקום  לְהִכָּ  .III

בחינוך הרגיל.  

בכל אחד מן המשפטים הקף את הפועל המשקף את ההגייה הנכונה.  )1(

נמק מדוע בחרת בצורה זו של הפועל בכל אחד מן המשפטים.  )2(

            :I משפט  

            :II משפט  

            :III משפט  

לפניך רשימת מילים. ב.   

לְמִיד. הקף רק את המילים הנוטות באותה הגזרה של המילה  תַּ   

בְנִית,     מַחְלִיט פְרִיט,     מַפְחִית,     תַּ עֲנִית,     תַּ תַּ   

לפניך משפט, ובו פועל מודגש. קרא אותו, וענה על שני הסעיפים שאחריו. ג. 

מערכת החינוך אינה  מְסִירָה  את אחריותה מתלמידים שלומדים במסלול המקצועי.  

כתוב את השורש ואת הבניין של הפועל  מְסִירָה  שבמשפט.  )1(  

השורש של הפועל מְסִירָה:         

הבניין של הפועל מְסִירָה:          

בהקשר אחר, המילה  מְסִירָה  יכולה לשמש שם עצם )שם פעולה(.  )2(  

כתוב את השורש ואת המשקל של השם  מְסִירָה.   

השורש של השם מְסִירָה:          

המשקל של השם מְסִירָה:            

/המשך בעמוד 21/
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לפניך רשימה של חמישה פעלים ששורשיהם מרובעים: א.   .16

ק,   עִרְבֵּ ב )את המרק(,   עִבְרֵת )את שמו(,    קְתֵּ )השעון( תִּ

דְרֵךְ )את החניכים(,   רִמְזֵר )את הצומת( תִּ

בחר שני פעלים מן הרשימה, והסבר כיצד נוצר בכל אחד מהם השורש המרובע.

         

           
 

לפניך רשימה של שמונה שמות הנוטים במשקל שמות הפעולה. ב.   

ף,     הוֹפָעָה, חָה,     הִדּוּק,     הֶקֵּ בָּ הַשְׁ   

רְסוּם      לָה,     טִיּוּב,     הֲמָרָה,     פִּ לְכָּ כַּ   

מיין בטבלה שלפניך את השמות על פי בניינים.   )1(  

כתוב את הבניין בראש כל עמודה.  )2(  

/בהמשך דפי טיוטה/
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פרק ג: מערכת הצורות  )40 נקודות(
בפרק זה ענה על ארבע מן השאלות 15-11 )לכל שאלה — 10 נקודות(.

שים לב: בכל שאלה שתבחר, ענה על כל הסעיפים.

לפניך קטע על פי הפסקה הראשונה מטקסט 2, ובו פעלים מודגשים. א.   .11

1

2

3

4

המבוגרים הולכים ומאבדים את חשיבותם, מפני שמה שהם יְכוֹלִים ללמד את הצעירים כבר אָגוּר ומְתֹעָד 

הזקנים  יוֹסִיפוּ  העבר,  לערכי  הקשר  יתרופף  שבחיינו  וככל  החדשנות  את  שנקדש  ככל  החכמות.   במכונות 

יק,  מַזִּ אף  ואולי  זמננו,  בני  לצעירים  מועיל  אינו  מבוגרים  של  בתודעתם  הנצבר  הניסיון  ערכם.  את   ויאבדו 

ולשווא נְקוֹנֵן על כך.

יק )שורה 3(                                מַזִּ יוֹסִיפוּ )שורה 2(                                ציין את השורש של הפעלים:   )1(

נְקוֹנֵן )שורה 4(                                          מְתֹעָד )שורה 1(                               ציין את הבניין של הפעלים:   )2(

לפניך צירופים ומשפטים, ובהם מילים מודגשות. מבין המילים המודגשות הקף רק את המילים     .I  )3(

שנוצרו מאותו השורש של הפועל  אָגוּר שבשורה 1 בקטע.  

מַאַגְרֵי  מידע  • 	 	

אני מקווה שאָגוּר  ליד הוריי.  • 	 	

האוֹגֵר  הוא בעל חיים מסדרת המכרסמים.  • 	 	

עליי לתקן את המְגֵרָה  שבשולחן הכתיבה שלי.  • 	 	

י  בא לי. אשר  יָגֹרְתִּ  • 	 	

העתק את המילים שלא הקפת בתת־סעיף )I )3 , וציין את השורש של כל מילה.  .II  

               

כתוב את צורת העתיד בגוף מדבר )גוף ראשון, יחיד( של הפועל יְכוֹלִים )שורה 1(:           )4(

לפניך משפטים, ובכל משפט שני פעלים מודגשים: פועל המשקף את ההגייה הנכונה ופועל המשקף הגייה     )1( ב. 

שגויה. בכל משפט הקף את הפועל המשקף את ההגייה הנכונה.  

חָשׁ / מֻכְחָשׁ ומודחק היטב. אגלה לכם סוד  מֻכְּ  •  

ה.   תַּנֶּ ה / הִשְׁ תַּנָּ לצערנו, הערך של ניסיון החיים  הִשְׁ  •  

בחר בפועל אחד שהקפת, ונמק את תשובתך.  )2(

             

/המשך בעמוד 16/
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עמוד 16 

16

לפניך משפטים ובהם צורות פועל מודגשות, הנוטות בחמישה בניינים. א.   .12

פעמים רבות הצעירים  מֵיטִיבִים  לדעת מן המבוגרים כיצד להתנהג בחברה.  •

האם צריך  לָשׁוּב  ולהזכיר שנפולאון הצעיר היה חד לאין שיעור מנפולאון המבוגר?  •

בעבר נהגו  לְמַנּוֹת  אנשים לתפקיד לפי הוותק.  •

האוכלוסייה הולכת  ומִזְדַּקֶּנֶת.  •

צעירים רבים אינם מוּדָעִים  לחשיבות ההקשבה למבוגרים.  •

מבין שבעת הבניינים בעברית, אֵילו שני בניינים אינם מיוצגים בצורות הפועל המודגשות שלעיל?   )1(

                                              

כתוב פועל הגזור מן השורש של המילה מוּדָעִים ונוטה באחד הבניינים שציינת בתת־סעיף א )1(.    )2(

.      

לפניך רשימה של מילים מודגשות. ב. 

נִרְאֵית,       זִקְנֵי השבט,       יִתְרוןֹ,       מִישׁוֹרֵי חיים,          

יקוּ אתר ִ מִימוּת,       יַשּׁ דְיוֹנִי,       תְּ נִסּוּי,       מדע בִּ

ברשימת המילים המודגשות הקף רק את אותיות יו"ד השורשיות.  )1(

לפניך רשימת מילים.  )2(

הקף את המילים הנוטות באותו המשקל של המילה  מִישׁוֹר.  

נּורֹ,      מִזְמורֹ           ינוֹק,     מִתּוּן,     מִסְתּורֹ,      כִּ עולֹ,      תִּ מִשְׁ  

/המשך בעמוד 17/



עברית: הבנה, הבעה ולשון, קיץ תשע"ח, מס' 11281 + נספח

نزع ورقة قد يؤدّي إلى إلغاء الامتحانתלישת דף עלולה להביא לפסילת הבחינה

עמוד 17 

17

לפניך קטע ובו מילים מודגשות. א.   .13

את הילדים עדיין מלמדים שלגיל ולניסיון יש חשיבות. לילדים גדולים יש יותר זְכֻיּוֹת  מלילדים קטנים. למשל,   

מן  אתם  אף  הָנוּ  תֵּ תגדלו   כאשר  לקטנים?  אומרים  מה  מאוחרת.  שעה  עד  עֵרִים   להישאר   אִים   ָ רַשּׁ  הם 

הזכויות האלה.

איזו מן המילים המודגשות יוצאת דופן מבחינת הגזרה?             )1( 

מהי גזרתה?           

מה הגזרה המשותפת למילים האחרות?      

אי. ַ לפניך רשימת מילים. הקף את המילים שנגזרו מאותה הגזרה של המילה  רַשּׁ  )2(

לַאי      נַאי,     מְלַאי,     בְּ נַאי,     מְצַאי,     תְּ אי,     פְּ קַנַּ  

לפניך צירופים ומשפטים, ובהם שמות פועל מודגשים. ב. 

לְדַמְיֵן  את "העצמי העתידי"  •

ם  ספר לְתַרְגֵּ  •

לְתַעֵד  את תגובות המשתתפים בניסוי  •

ן  את העבודה לְתַקֵּ  •

ק  באמצע המשפט? תֵּ תַּ מה גרם לקריין  לְהִשְׁ  •

העתק רק את שמות הפועל ששורשיהם תנייניים, וציין ליד כל שם פועל שהעתקת את השורש הראשוני שממנו   

נגזר השורש התנייני של שם הפועל.

              

              

              

/המשך בעמוד 18/



עברית: הבנה, הבעה ולשון, קיץ תשע"ח, מס' 11281 + נספח

نزع ورقة قد يؤدّي إلى إلغاء الامتحانתלישת דף עלולה להביא לפסילת הבחינה

עמוד 18 

18

לפניך צירופים ומשפטים ובהם מודגשים שמות פעולה.  )1( א.   .14

פְעוּל  של אתר הבית     ת  תוכניות                 הֲקָלָה  בתורנויות                תִּ נִיַּ רַת  איכות                 בְּ קָּ בַּ  

ק  הם כללים בסיסיים בלוגיקה ובמתמטיקה. חברים באו לבקר בלי  הַתְרָאָה.         כללי ההֶסֵּ  

בטבלה שלפניך מיין את שמות הפעולה לפי בניינים, וציין את הבניין בראש כל עמודה.  

כתוב את שם הפועל של שם הפעולה  הַתְרָאָה.      )2(

במקרים רבים שם הפעולה אינו מתאים בבניין לפועל שאת פעולתו הוא מציין. ב. 

לפניך ארבעה שמות פעולה. הקף את שם הפעולה שאינו מאותו הבניין של הפועל שאת פעולתו הוא מציין.

רוּשׁ,       הוֹבָלָה עָרָה,       גֵּ הַחְלָטָה,       הַשְׁ

שמות במשקלי שמות פעולה יכולים לעיתים לציין לא רק פעולה, אלא לציין גם שמות עצם מוחשיים. ג. 

לפניך שני זוגות משפטים, ובכל זוג מודגש פעמיים אותו שם: פעם השם מציין פעולה, ופעם הוא מציין שם עצם   

מוחשי. בכל זוג משפטים הקף רק את השם המציין פעולה.

סיימתי את  האֲרִיזָה  של המזוודה בערב שלפני הטיול.  •  : I  זוג  

לאחר פתיחת המוצר השליכו את האֲרִיזָה לפח הכתום.   •    

סבי קיבל בדואר  הַזְמָנָה  ליריד התעסוקה.  •  : II  זוג  

אף על פי שחברַיי הציעו לי לבוא איתם לטיול, לא הלכתי כי הרגשתי שההַזְמָנָה שלהם לא הייתה    •    

אמיתית.    

   

/המשך בעמוד 19/



עברית:	הבנה,	הבעה	ולשון,	קיץ	תשע"ח,	מס'	11281	+	נספח

نزع ورقة قد يؤدّي إلى إلغاء الامتحانתלישת דף עלולה להביא לפסילת הבחינה

בהצלחה!
זכות	היוצרים	שמורה	למדינת	ישראל

אין	להעתיק	או	לפרסם	אלא	ברשות	משרד	החינוך

19

לפניך	צירופים,	ובהם	מודגשים	שמות	עצם	במשמעות	בעלי	תפקיד	או	בעלי	מקצוע. א.	 	.15

סִים		בתחילת	דרכם,			רוֹפְאִים		ותיקים, לִים		משוחררים,				מוֹרִים		צעירים,			מְהַנְדְּ חַיָּ

מֻמְחִים		בתחום	המתמטיקה,				קַרְיָנִים		בטלוויזיה,				מְנַהֲלִים		של	מפעלים

העתק	רק	את	השמות	הנוטים	במשקלי	הבינוני.  )1(

			 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	

			 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	

ציין	את	המשקלים	של	שמות	העצם	האחרים.	 	)2(

			 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	

לפניך	משפט	ובו	צורות	בינוני. ב.	

למה  מעסיקים  בישראל  אינם  מעסיקים  עובדים  מבוגרים? 	

ציין	מעל	כל	צורת	בינוני	במשפט	את	חלק	הדיבור	שהיא	שייכת	לו:	שם	עצם,	שם	תואר	או	פועל. 	

לפניך	שני	משפטים	ובכל	אחד	מהם	מודגשת	מילה. ג.	

מטרתה	של	התוכנית	החדשה	היא	לעודד		מְעֹרָבוּת		של	בני	נוער	בחיי	הקהילה.	 	)1(

בימינו	יותר	ויותר	נשים		מְעֹרָבוֹת		בניהול	הבכיר. 	)2(

שתי	המילים	המודגשות	מסתיימות	בצורן	סופי.					

ציין	את	סוג	הצורן	הסופי	שבכל	אחת	מן	המילים	המודגשות:	צורן	גזירה	או	צורן	נטייה.

										 	 מְעֹרָבוּת				 	)1(

									 	 מְעֹרָבוֹת				 	)2(

/בהמשך	דפי	טיוטה/



עברית: הבנה, הבעה ולשון, קיץ תשע"ח, מס' 75281 + נספח

نزع ورقة قد يؤدّي إلى إلغاء الامتحانתלישת דף עלולה להביא לפסילת הבחינה

עמוד 15 

15

פרק ג: מערכת הצורות  )40 נקודות(
בפרק זה ענה על ארבע מן השאלות 14-10 )לכל שאלה — 10 נקודות(.

שים לב: בכל שאלה שתבחר, ענה על כל הסעיפים.

לפניך שני משפטים, ובהם פעלים מודגשים.  א.   .10 

לכל משפט כתוב את הגזרה של הפועל המודגש ואת המשמעות של הפועל.  

ה והתלמידים שָבוּ למסלול הלימודים.  מָּ החופשה תַּ  •

הגזרה:               

המשמעות:              

מַהּ על הבחירה בחברו הביישן לתפקיד המוביל במשימה.  הוא תָּ  •

הגזרה:               

המשמעות:               

מַהּ:                 כתוב שם עצם מן השורש של הפועל תָּ

לפניך משפט ובו צורות בינוני.  ב.  

ציין מעל כל צורת בינוני במשפט את חלק הדיבור שהיא שייכת אליו:    שם עצם,     שם תואר,     פועל.

נתונים מוטעים שמוּזנים במחשב מובילים אותו למסקנות משובשות.  

לפניך קטע ובו צורות אחדות מודגשות ומנוקדות — מקצתן תקינות ומקצתן אינן תקינות. ג.  

אָה. יריד הצדקה יוקם השנה על יד המַרְפֵּ

למשתתפי היריד מְצִיעִים לֵהָנוֹת  מכיבוד קל ולִרְכֹּשׁ  מוצרים שונים במחיר מוזל.

א  פרטים אישיים בטפסים המְיוּעָדִים  לכך. ביריד תיערך הגרלה. כדי להשתתף בה יש לְמַלֵּ

מבין המילים המודגשות הקף רק את המילים שאינן תקינות.   )1(  

בחר במילה אחת שהקפת.  )2(  

הסבר במונחים דקדוקיים מדוע היא אינה תקינה.   

או    

נקד את המילה באופן שישקף הגייה נכונה.  
                             

                                           

/המשך בעמוד 16/



עברית: הבנה, הבעה ולשון, קיץ תשע"ח, מס' 75281 + נספח

نزع ورقة قد يؤدّي إلى إلغاء الامتحانתלישת דף עלולה להביא לפסילת הבחינה

עמוד 16 

16

. II-I  ,א.  לפניך שתי קבוצות של פעלים  .11

גּוֹרֵר,   שׁוֹלֵל,   פּוֹרֵר,   צוֹלֵל  .I

מֵאֵט,   מֵרֵר,   מֵגֵן,   מֵסֵב  .II

העתק מכל קבוצה את הפועל שהוא בבניין פיעל.    )1(

        :I קבוצה  

     :II קבוצה  

לכל קבוצה כתוב את הבניין המשותף לשאר הפעלים.  )2(

    :I קבוצה  

    :II קבוצה  

     ? II מהי הגזרה המשותפת לכל הפעלים בקבוצה 	•  )3(

הוכח את קביעתך באמצעות הפועל מֵסֵב.         	•  

             

הַּ לפניך שלוש מילים מחידושי האקדמיה:  צְמִיגַאי,     מַעֲגָנָה,     מַגְבֵּ ב.  

אפשר לשער את משמעותה של כל מילה על פי השורש שלה ועל פי המשקל או הצורן הסופי שלה.

כתוב ליד כל מילה את משמעותה המשוערת, על פי השורש ודרך התצורה שלה.  )1(

צְמִיגַאי              

מַעֲגָנָה                        

הַּ            מַגְבֵּ  

בחר במילה אחת והסבר את קביעתך.  )2(

             
             

/המשך בעמוד 17/



עברית: הבנה, הבעה ולשון, קיץ תשע"ח, מס' 75281 + נספח

نزع ورقة قد يؤدّي إلى إلغاء الامتحانתלישת דף עלולה להביא לפסילת הבחינה

עמוד 17 

17

. II-I  ,לפניך שתי קבוצות של מילים א.    .12

לכל מילה מקבוצה  I  התאם מילה מקבוצה  II  מאותו הבניין. כתוב את זוגות המילים ואת הבניין של כל זוג. 

ה,    יֵחָתֵם מֶּ I.   סִפּוּק,    מָצוּי,    אֶדַּ

תּוֹקְקוּת,    לָזוּן עֲנוּת,    מְרוֹמֵם,    הִשְׁ ָ II.  הִשּׁ

הזוג:             הבניין:     

הזוג:             הבניין:     

הזוג:             הבניין:     

הזוג:             הבניין:     

הֲרוּת לפניך שני שמות המסתיימים ב־Xוּת:  עֶלְיוֹנוּת — הִטַּ ב.  

הסבר את ההבדל ביניהם מבחינת דרך התצורה.    

             

             

לפניך שלושה שמות פועל בבניין קל. ג.  

תוֹב פועל מאותו השורש, בבניין הפעיל, בזמן עבר, בגוף נסתר. ליד כל אחד משמות הפועל כְּ  

לָדַעַת      

לָזוּז       

לִנְסֹעַ      

/המשך בעמוד 18/



עברית: הבנה, הבעה ולשון, קיץ תשע"ח, מס' 75281 + נספח

نزع ورقة قد يؤدّي إلى إلغاء الامتحانתלישת דף עלולה להביא לפסילת הבחינה

עמוד 18 

18

לפניך חמישה צירופים ובהם שמות תואר מודגשים. א.     .13

ח בית  מְטֻפָּ

בֶת בדיקה  מְמֻחְשֶׁ

מזון  מְתֹעָשׂ

ם מאמר  מְתֻרְגָּ

ע כלי רכב  מְמֻנָּ

העתק רק את שמות התואר ששורשיהם תנייניים, וציין ליד כל שם תואר שהעתקת את השורש הראשוני שממנו   

נגזר השורש התנייני.

 

 

 

לפניך מילים מלשון חז"ל:  אִלּוּלֵי,     אֵיזֶהוּ,     לְפִיכָךְ ב. 

מהי דרך התצורה המשותפת למילים אלה?           )1(   

לפניך רשימה של מילים מחידושי האקדמיה ללשון העברית.   )2( 

דָ ן )לַבּוֹרַנְט(,         מְעוֹנוֹעַ )קרוון(,         עֲלִילוֹן )קומיקס(,    אזֶל(,         מַעְבְּ צְרֵף )פָּ  תַּ

שֶׁ ת )אלרגייה( קְלִיטוֹר )קומפקט דיסק(,          רַגֶּ תַּ

הקף רק את המילים שדרך התצורה שלהן היא דרך התצורה שציינת בסעיף ב )1(.  •  

בחר בשתי מילים שלא הקפת ודרכי התצורה שלהן שונות זו מזו.   •   

העתק את שתי המילים שבחרת, וציין את דרך התצורה של כל אחת מהן.  

             

             

מהי צורת העתיד של הפועל  דּוֹמֶה ?  הקף את התשובה הנכונה. ג. 

ה ,   יִדְמֶה מֶּ ה ,   יִדַּ יְדַמֶּ

/המשך בעמוד 19/



עברית: הבנה, הבעה ולשון, קיץ תשע"ח, מס' 75281 + נספח

نزع ورقة قد يؤدّي إلى إلغاء الامتحانתלישת דף עלולה להביא לפסילת הבחינה

בהצלחה!
זכות היוצרים שמורה למדינת ישראל

אין להעתיק או לפרסם אלא ברשות משרד החינוך

19

לִים את עצמם שאולי הפעם יצליחו." )טקסט ג, פסקה ח( "הם מַשְׁ א.   .14

לִים במשפט זה. כתוב את השורש ואת הבניין של הפועל מַשְׁ  )1(

השורש:       

הבניין:       

לִים משמעות אחרת. כתוב משפט, ושבץ בו את הפועל במשמעות האחרת. בהקשר אחר יש לפועל מַשְׁ  •  )2(

                 

כתוב את השורש ואת הגוף של הפועל במשפט שכתבת.  •  

השורש:       

הגוף:       

לִים.                                                                     ציין שני פרטים דקדוקיים המשותפים לשתי צורות הפועל מַשְׁ  )3(

לפניך שלושה פעלים.  ב. 

נוֹעֶצֶת,  מוּבֶלֶת,  מְתֹעֶדֶת

לאחד מן הפעלים יש שתי דרכי ניתוח ושתי משמעויות שונות. הקף אותו.  )1(

כתוב את שתי המשמעויות של הפועל, ולכל משמעות כתוב את השורש של הפועל וכתוב שם פעולה   )2(

משורש זה.

המשמעות:       .I  

השורש:        

שם פעולה:        

המשמעות:       .II  

השורש:        

שם פעולה:        

/בהמשך דפי טיוטה/
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פרק ג: מערכת הצורות  )40 נקודות(
בפרק זה עליך לענות על ארבע מן השאלות 15-11 )לכל שאלה — 10 נקודות(.

שים לב: בכל שאלה שתבחר, ענה על כל הסעיפים.

לפניך קטע, ובו פעלים מודגשים. קרא את הקטע, וענה על השאלות שאחריו. א.	 	.11

ב מעל נחל הירקון המזוהם  כמה דקות לפני טקס פתיחת המכבייה ה־15 אֵרַע אסון נורא: גשר עץ אשר הֻצַּ

קרס. עשרות ספורטאים נפלו לנחל. לקראת המכבייה ה־16 הוקם לראשונה אגף המטפל בנושא הבטיחות, 

נוּ. כדי להבטיח שמקרים כאלה לא יִֹשָּ

ציין בטבלה את השורש ואת הבניין של כל אחד מן הפעלים המודגשים בקטע. 	)1(

בנייןשורשהפעלים
אֵרַע

ב הֻצַּ

נוּ יִֹשָּ

נוּ. הקף את צורת ההווה באותו הבניין של הפועל יִֹשָּ 	)2( 

נִים נְּ נִים      מְשַׁ ים      נִשְׁ נִּ ֹשְנוּיִים      מְשַׁ
במשפט שלפניך כתובה מילה פעמיים: פעם בצורה המשקפת הגייה נכונה ופעם בצורה המשקפת הגייה שגויה. 	)3(

הקף את הצורה המשקפת את ההגייה הנכונה. 	

גשר עץ הוצב מעל נחל הירקון המְזֻהָם / מְזֹהָם. 	

לפניך קטע, ובו רשמים מטקס הפתיחה של המכבייה העשרים. בקטע מילים מודגשות — מקצתן תקינות  ב.	

ומקצתן אינן תקינות. 	

במכבייה נִכְרָכִים יחד הפָּן הספורטיבי, האישי והציוני. דוגמה לכך הייתה בטקס הפתיחה של המכבייה 

יע נישואין לבת זוגו כשהוא נרגש ומְעוֹדָד מצהלות של אלפי הצופים.  העשרים: סְפּוֹרְטָאִי קנדי הֶצִּ

אין ספק כי מאירועים כאלה נוֹלְדותֹ אגדות.
	

מבין המילים המודגשות הקף רק את המילים שאינן תקינות. 	)1(

בחר במילה אחת שהקפת, וענה על אחד מן הסעיפים II-I שלפניך. 	)2(

הסבר במונחים דקדוקיים מדוע המילה שבחרת אינה תקינה.	 	.I 		

	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
או 	

נקד את המילה שבחרת באופן שישקף הגייה נכונה. 	.II 	

	 	 	 	 	 	 	            	 	 	 	 	
/המשך בעמוד 15/
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לפניך קטע על פי דבריו של יוסף יקותיאלי, ובו פעלים מודגשים. קרא את הקטע וענה על השאלות שאחריו. א.	 	.12

פי  ועל  הספורט,  חינוך  במדרגות  ועלייה  כוחות  מבחן  לנו  תשמש  שלנו,  העולמי  הספורט  כינוס  המכבייה, 

ואלפי  למאות  לאומי  מבחן  המכבייה  תשמש  הספורט  מבחן  מלבד  בעתיד.  צעדינו  לנו  נָכונֹוּ   תוצאותיה  

הצעירים אשר  יַעֲלוּ  לארץ־ישראל. הם  יִֹשְאֲפוּ  את אוויר המולדת,  יַאֲזִינוּ  לשפת עמם הקָמָה  לתחייה 

ויָשׁוּבוּ  לגולה מלאי עוז ומרץ עד בוא זמנם לעלות ארצה.

הקף את הפועל היוצא דופן מבחינת הגזרה, על פי ההקשר בקטע. 	)1(

נָכונֹוּ      קָמָה    יַעֲלוּ     יָֹשוּבוּ 	
הקף את הפועל היוצא דופן מבחינת הבניין, על פי ההקשר בקטע. 	)2(

יַעֲלוּ     יַאֲזִינוּ     יָשׁוּבוּ     יִֹשְאֲפוּ 	
הקף את צורת העתיד באותו הבניין של הפועל  נָכונֹוּ. 	)3(

יָכִינוּ     יְכַנּוּ     יְכוֹנְנוּ     יִכּונֹוּ 	

לפניך משפטים, ובכל משפט מודגשת מילה. ב.	

מִיהָה  אם האירוע הזה נחוץ. לא אחת מובעת  תְּ 	•
היו שהאמינו כי ההִתְעָרוּת  במדינה שבה הם חיים תמחק את האנטישמיות. 	•

קונסטנטין מטוסביץ' הוא שיאן ישראל בקפיצה לַגֹּבַהּ. 	•
חֲתָה  ההתעניינות במכבייה. בשנים האחרונות  פָּ 	•

ה  "היהודי החדש". בארץ־ישראל  הִתְהַוָּ 	•
כיום כמעט אין זכר לחָזוֹן  של יקותיאלי שארץ־ישראל תהיה מרכז רוחני לתפוצות. 	•

מיין בטבלה שלפניך את המילים המודגשות על פי הגזרה: גזרת השלמים או גזרת נחי ל"י/ה.

נחי ל"י/השלמים

לפניך צירופי מילים, ובכל אחד מהם המילה הראשונה מודגשת. ג.	

	 	 	 	    פוּצָה יהודית	 תְּ
	 	 	 תּוֹדָעָה לאומית   	
	 	 	 	    ע שורשים	 מַסַּ

לצד כל צירוף כתוֹב שם פועל מאותו שורש של המילה המודגשת בכל בניין שתבחר.

/המשך בעמוד 16/
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לפניך שלושה משפטים, ובהם שלוש מילים מודגשות. א.	 	.13 

רבים קיוו כי המכבייה תשמש מָנוֹף להגדלת היישוב היהודי בארץ. 	• 	

ף את הניצחון שלה כדי לעלות לליגת העל. הקבוצה יכולה  לְמַנֵּ 	•
אני שמח ומתרגש לְהָנִיף את דגל המדינה בטקס הפתיחה של המכבייה. 	•

כל אחת מן המילים המודגשות מייצגת שלב בתהליך של יצירת שורש תנייני.

כתוב את שלוש המילים לפי סדר התהליך.

	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	

לפניך משפט על פי טקסט 1 ובו שלוש מילים מודגשות.  ב.	

רְמָה להֲרָמַת המורל בקרב יושבי הארץ והֵרִימָה את קרנה של התנועה הציונית בקרב  המכבייה הראשונה תָּ

	יהדות התפוצות.

מבין שלוש המילים המודגשות במשפט הקף את המילה שנוצרה משורש תנייני. 	)1(

	 כתוב מהו שם העצם שממנו נגזר השורש התנייני. 	 	)2(

לפניך שני משפטים, ובהם שלוש מילים מודגשות. ג.	

ארגון "מכבי" העולמי אימץ את תפיסתו של יקותיאלי, ולרכיב הספורט נוסף גם המֵנִיעַ של חיזוק הקשר  	•
בין יהדות התפוצות לארץ, אולם כיום אין כמעט זכר לחזון של יקותיאלי שארץ־ישראל תהיה מרכז רוחני 

לתפוצות ואמצעי למְנִיעַת התבוללות.

ספורטאים יהודים מארץ־ישראל היו מְנוּעִים באותה תקופה מהשתתפות באולימפיאדה. 	•
מבין שלוש המילים המודגשות הקף את המילה או את המילים שהאות מ"ם שבהן היא שורשית. 	)1(

בטבלה שלפניך מיין את שלוש המילים המודגשות לשתי קבוצות לפי הבניין, וציין את הבניין  	)2( 

של כל קבוצה.

	 	 ציין את חלק הדיבור של המילה  מֵנִיעַ  שבמשפט הראשון. 	 	)3(

/המשך בעמוד 17/
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לפניך מונחים מתחום האימון הגופני שחידשה האקדמיה ללשון העברית. א.	 	.14

ת כושר — מתקן לאימוני כושר, ובו מסילה קצרה. בשעת הפעלת המתקן המסילה נעה והמתאמן צועד או  מְסִלַּ 	

רץ עליה. שם רוֹוח למתקן זה הוא  הֲלִיכוֹן. 

רִינְט( — מרוץ תחרותי למרחקים קצרים. מָאוֹץ )סְפְּ 	

לַחֲצִית — מכשיר קפיצי לחיזוק שרירי היד. 	 

מוֹנֵה פסיעות — מכשיר הנישא על גוף האדם ומונה את פסיעותיו על ידי חישת תנועת הגוף.

מיין בטבלה את המילים שלפניך לשתי קבוצות לפי דרך התצורה. 	)1( 	

ה      הֲלִיכוֹן      מָאוֹץ      לַחֲצִית        מוֹנֵה פסיעות       מְסִלָּ 	

בסיס וצורן סופישורש ומשקל

ציין את השורש של כל אחת מן המילים שדרך תצורתן היא שורש ומשקל. 	)2(

� 	

� 	

� 	

� 	

לפניך משפט, ובו מילים מודגשות. ב.	 	

עשרות אלפי רָצִים ורָצוֹת השתתפו במֵרוֹץ הלילה של תל אביב. 		

			  מהו השורש המשותף למילים המודגשות?  	)1(

			  מהו חלק הדיבור של המילים רָצִים ורָצוֹת המודגשות במשפט הנתון?  	)2(

בכל מכבייה נבחר אחד הספורטאים לשאת את לפיד המכבייה. ג.	

לפניך כמה מילים. הקף את המילה המתאימה לְכַנות את נושא הלפיד, והסבר את תשובתך במונחים דקדוקיים.

ה ידִיָּ ידוֹת      לַפִּ ידָן      לַפִּ ידוֹן      לַפִּ לַפִּ
הסבר:

�
�

/המשך בעמוד 18/
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לפניך שני משפטים, ובהם שתי מילים מודגשות. א.	 	.15

"שמונים מדינות —  לֵב  אחד". )סיסמת המכבייה ה־20(           	•
"צֵל  כבד הוטל על המדינה". )טקסט 1, שורות 41-40( 	•

שתי המילים המודגשות שייכות לגזרת הכפולים. 	 

בחר באחת מן המילים לֵב או צֵל, והוכח שהיא שייכת לגזרת הכפולים.

�

�

לפניך שני משפטים, ובהם שתי מילים מודגשות. ב.	

באירוע הפתיחה של המכבייה חברי המשלחות  חָגִים  סביב האיצטדיון. 	•
ים  והמועדים. בלוח השנה מצוינים כל החַגִּ 	•

מבין שתי המילים המודגשות הקף את המילה השייכת לגזרת הכפולים. 	)1(

 			  ציין את השורש של המילה המודגשת האחרת )שלא הקפת(.  	)2(

 		 ציין את השורש של המילה  מוֹעֲדִים הכתובה במשפט השני.  	)3(

לפניך מילים מודגשות מתחום הספורט הנוטות במשקלי שמות הפעולה. ג.	

לוּת,       אִגְרוּף,       חֲתִירָה,  ה,       הִתְעַמְּ הֵאָבְקוּת,       שְֹחִיָּ
מִגּוּר )נוקאאוט( — מכת אגרוף שאחריה היריב אינו מסוגל לעמוד שוב על רגליו.     

מָקום כמו ציר ורגלו השנייה נעה בחופשיות.  סִבְסוּב — תנועה של שחקן כדורסל שבה רגלו האחת קבועה בַּ

השורש של אחת מן המילים המודגשות הוא שורש גזור שם. 	)1(

 			  ציין את שם העצם שממנו נגזר השורש.  	

מבין המילים המודגשות הקף שתי מילים שהמשקל שלהן משותף, וציין את המשקל.  	)2( 

       			 

תוּת היא ענף ספורט שבו קולעים למטרה בחץ וקשת. ָ קַשּׁ 	)3(

תוּת  היא כמו דרך התצורה של המילים המודגשות שבראש סעיף ג?  ָ האם דרך תצורתה של המילה  קַשּׁ 	 

נמק את תשובתך.

� 	

/בהמשך דפי טיוטה/

בהצלחה!
זכות היוצרים שמורה למדינת ישראל

אין להעתיק או לפרסם אלא ברשות משרד החינוך
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פרק ג: מערכת הצורות  )40 נקודות( 
בפרק זה עליך לענות על ארבע שאלות.

ענה על ארבע מן השאלות 16-12 )לכל שאלה — 10 נקודות(.
שים לב: בכל שאלה שתבחר, ענה על כל הסעיפים.

לפניך קטע, ובו פעלים מודגשים. קרא אותו, והשלם את הטבלה שאחריו. א.	 	.12

	

הכֹּה מוקדמת. מֵהַּ  לאמצם אל ליבי. אני  חָס  על התבגרותם  כָּ ואני    ,Yבבני דור ה־  אני מתבונן 

המכשירים  את  לנצל  מֵיטִיבִים   הם   והטלפון:  המחשב  במסכי  נעוץ  מבטם  אך  בהם,  מביט  אני 

הדיגיטליים.  מנות הטלוויזיה שדור זה  הָאֳבַס  בהן מגיל אפס לא  הוֹתִירוּ  מקום לתמימותם של 

רְשׁוּ  מגן עדן עוד בטרם  חָווּ  אותו ממש. בני דור זה: הם  גֹּ
 

לפניך טבלה, ובה הפעלים המודגשים בקטע. כתוב את השורש ואת הבניין של כל אחד מן הפעלים. 	

הבנייןהשורשהפועל

מֵהַּ כָּ

חָס

 מֵיטִיבִים

הָאֳבַס

הוֹתִירוּ

רְשׁוּ גֹּ

חָווּ

)שים לב: סעיף ב של השאלה בעמוד הבא.(

/המשך בעמוד 15/
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לפניך ארבעה משפטים, ובכל אחד מהם מודגש פועל. קרא את המשפטים, וענה על הסעיפים שאחריהם. ב.	 	

השימוש בטלפון החכם  מַתְאִים  כיום לכל אדם.  	— 	

צעירים רבים  מַמְרִים  את פי הוריהם. 	— 	

ים  לילדיהם לבלות שעות רבות מול המסך. הורי דור ה־Y  מַרְשִׁ 	— 	

דור ההורים  מַפְנִים  אט־אט את יתרונות הטכנולוגיה הדיגיטלית. 	— 	

מיין את הפעלים המודגשים לשתי גזרות, על פי ההקשר של כל אחד מן הפעלים במשפט.  	)1(

רשום בראש כל עמודה את שם הגזרה. 	

               			  			               הגזרה:        הגזרה:      

בהקשרים אחרים אפשר לנתח שניים מן הפעלים שבסעיף ב בדרך נוספת. 	)2(

בחר אחד משני הפעלים האלה, הצע דרך אחרת לניתוחו )שורש, בניין, זמן, גוף(, ושבץ אותו במשפט משלך. 	

                    							       	

                    							       	

                    							       	

/המשך בעמוד 16/
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לפניך קטע, ובו חמישה זוגות של מילים מודגשות. קרא את הקטע, וענה על הסעיפים שאחריו. א.	 	.13

אולם עצלנים.  הם  ממוחשב,  בעולם  דֵלִים   גְּ  / גּוֹדְלִים  אשר    Yה־ דור  שבני  טוענים  רבים  מבוגרים  			 

מחקרים מראים שטענה זו  מֻפְרֶכֶת / מֻפְרַכַת.  על פי מחקרים אלה, דור ה־Y דווקא  מָבִין / מֵבִין  			 

ל  את ל / לְכַלְכֵּ לְכֵּ לְכַּ היטב את המציאות. הצעירים יודעים שאם הם רוצים לממש את שאיפותיהם  ו 			 
עצמם, עליהם להיות מוכנים למאמץ ולעבודה קשה. 			 

כמו כן עובדים צעירים בני דור זה מכירים ביכולותיהם, מְאַזנים בין החיים הפרטיים ובין העבודה שלהם 			 

א / לְבַטּוֹת  את דרישותיהם מן המעסיקים. ומיטיבים  לְבַטֵּ 			 

הקף בכל זוג את צורת הפועל התקינה. 	)1(

בחר שתיים מן הצורות שהקפת, והסבר מדוע קבעת שהגייתן נכונה. 	)2(

                    							       	

    												           			 

לפניך משפט, ובו שלוש מילים מודגשות. קרא אותו, וענה על הסעיפים שאחריו. ב.	

ר   ם  במרחב באמצעות  מִפּוּי  ממוחשב, ומסייע להם  לְתַקְשֵׁ הטלפון הסלולרי עוזר לבני דור ה־Y  לְהִתְמַקֵּ 		

עם העולם. 		

הקף את המילה המודגשת היוצאת דופן מבחינת דרך ההיווצרות של השורש. 	)1(

הסבר את דרך ההיווצרות של השורש במילה היוצאת דופן. 	)2(

 												            	

 												            	

הסבר את דרך ההיווצרות של השורש באחת משתי המילים האחרות. 	)3(

 												            	

 												            	

"הטוויטר כמו הומצא לצורך  נָכוּתָם". ג.	 	

					    מהו שורש המילה "נָכוּת"?  	)1( 		

				   כתוב שם נוסף הגזור משורש זה.  	)2( 		

			  כתוב פועל בבניין הפעיל הגזור משורש זה.  	)3( 		

/המשך בעמוד 17/
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לפניך ארבעה משפטים, ובהם פעלים מודגשים. א.	 	.14

ף  את בית הספר בריצה קלה. הַקֵּ 	— 	

הָאֵט  את נסיעתך סמוך למעבר חצייה. 	— 	

ק  את חגורת הבטיחות לפני הנסיעה. הַדֵּ 	— 	

הָמֵר  את הצפייה בטלוויזיה בפעילות ספורט. 	— 	

הקף את הפועל היוצא דופן מבחינת הבניין. 	)1( 	

				   מהו הבניין של פועל זה?  	)2(

		  			  מהו הבניין המשותף לשאר הפעלים?  	)3(

לפניך ארבעה משפטים, ובכל אחד מהם יש פועל מודגש. ב.	

הנער  שׂוֹחַח  עם חברו לכיתה. 	— 	

יגָה  תוצאות טובות במשחקי ליגת האלופות. ִ נבחרת הכדורגל  הִשּׂ 	— 	

דור ההורים  מִתְמוֹדֵד  עם קשיי הסתגלות לטכנולוגיה הדיגיטלית. 	— 	

ה  בשל מזג האוויר. שָׁ בְּ תַּ קליטת שידורי הרדיו  הִשְׁ 	— 	

ליד כל פועל, כתוב פועל מן הפעלים המודגשים שבסעיף א, שהוא באותה הגזרה.  	

				   שׂוֹחַח  		

				   יגָה  ִ הִשּׂ 		

				   מִתְמוֹדֵד  		

				   ה  שָׁ בְּ תַּ הִשְׁ 		

)שים לב: סעיף ג של השאלה בעמוד הבא.( 	

/המשך בעמוד 18/
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לפניך רשימת צירופים. בכל צירוף יש מילה שבה האות תי"ו מודגשת.  ג.	 	

נּוּת )הדור(,      תַּ ר )בלתי מוגבל(,     תּוֹפָעָה )שכיחה(,     הִשְׁ הֶתֵּ

נָאֵי )עבודה(,      נְעוּת )מן החיים האמיתיים(,     אִיּוּת )מילים(,     תְּ הִמָּ

לוּת )במסכים(      סְמִינִים )למחלה(,     תְּ כְנוֹת )מחשב(,     תַּ תָּ
	

לפניך טבלה. מיין בטבלה את המילים על פי סוג התי"ו שבהן. 	)1( 	

תי"ו שורשית ותי"ו מוספיתתי"ו מוספית בלבדתי"ו שורשית בלבד

העתק מרשימת המילים בתחילת סעיף ג את המילים שהן שמות פעולה, וכתוב את הבניין של כל אחת מהן.  	)2( 	

   					        							       		

   					        							       		

/המשך בעמוד 19/
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לפניך קטע. קרא אותו, וענה על הסעיפים שאחריו. א.	 	.15

ה אישי   המחשב   מהפכת  מתחילת  ממוחשב.  בעולם   שנולד  הראשון  הדור  הוא   Yה־ דור  	

בני דור ה־Y היו החלוצים בשימוש בכלים הדיגיטליים: מחשב, אפליקציות בטלפון ה סלולרי  	

ועוד.

הפיתוח  ה טכנולוגי  ה מהיר  השפיע מאוד על דרך החשיבה ועל סגנון החיים של בני דור  		

ה־Y, אך הייתה לו השפעה קטנה על בני דורות קודמים. העולם הדיגיטלי יצר פער  תרבותי  

בין צעירי דור ה־Y לבין הוריהם והורי הוריהם. הנה כי כן בשעה שצעירים אלה פיתחו ידע  נרחב  

בתוכנוֹת חדשות, הוריהם ומוריהם דשדשו מאחור. עם זאת הרשת יצרה מוקד עניין  משותף  

לבני דור ה־Y ולהוריהם.

            				   מהו חלק הדיבור המשותף לכל המילים המודגשות בקטע?  	)1( 	
מיין בטבלה את המילים המודגשות בקטע, על פי דרך התצורה שלהן. 	)2( 	

שורש ומשקלבסיס וצורן סופי

אפשר לחלק את הקבוצה של בסיס וצורן סופי חלוקה מִשנית.  	)3( 	
מיין את המילים בקבוצה זו לשתי קבוצות. כתוב שם לכל קבוצת מִשנֶה. 		

		

בסיס וצורן סופי
קבוצה ב:                                                 קבוצה א:                                               

		 )שים לב: סעיף ב של השאלה בעמוד הבא.(
/המשך בעמוד 20/
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לפניך משפט, ובו מילים מודגשות. קרא אותו, וענה על הסעיפים שאחריו. ב.	

צעירי דור ה־Y רוצים לשפר את  יכולתם  המקצועית. 	

שתי המילים "יכולתם" ו"מקצועית" מסתיימות בצורן סופי.  	)1( 	
מהו סוג הצורן הסופי המשותף לשתי המילים האלה? הקף את התשובה הנכונה. 		

צורן גזירה  		

צורן נטייה 		

כתוב ליד כל מילה את משמעות הצורן הסופי שלה. 	)2( 	

	                     		  	   						     יכולתם:  		  

	 	               		  	   					    מקצועית:  	 

לפניך שני משפטים. קרא אותם, וענה על הסעיפים שאחריהם. 	)3(

הקְרִיאָה  של בני הנוער מסתכמת במסרונים קצרים. 	.I 		

הכתובת על החרס שנתגלה בחפירות אינה  קְרִיאָה  בגלל פגעי הזמן. 	.II 		

			  באיזה משפט יש במילה "קריאה" צורן נטייה?  	• 		

ציין את המשקל של המילה "קריאה" בכל אחד מן המשפטים. 	• 		

    								        :I המשקל של "קריאה" במשפט 			 

                    						      :II המשקל של "קריאה" במשפט 			 

/המשך בעמוד 21/
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ינֵר". האקדמיה ללשון העברית פנתה לציבור התלמידים והזמינה אותו להמציא חלופה לצעצוע ששמו הלועזי "סְפִּ  .16

לפניך כמה מן ההצעות לחלופה למילה "ספינר": א.   

סַבְסֶבֶת,     חוּגִית,     חַגּוּדָל,     סַחְרִירוֹן,       

ב חָג,     מַסְבֵּ מִשְׂ  

לפניך טבלה. מיין בה את ההצעות לקבוצות, לפי דרך התצורה שלהן, 

וכתוב את דרך התצורה של כל קבוצה.

דרך התצורה:                           דרך התצורה:                           דרך התצורה:                         

 

בחר מן הטבלה שני שמות שדרך תצורתם שונה זו מזו, והסבר את שיקול הדעת בקביעתם.   (1) ב.   

התייחס לשורשים, למשקלים, לבסיסים ולצורנים.    

                   

                  

                  

                   

                   

                   

יעוֹן.  תלמידים רבים טוענים שהספינר אינו רק לצורכי משחק, והיו אף שהציעו לקרוא לו  מַרְגִּ  (2)   

מה ההבדל בין "מרגיעון" ובין "סחרירון" מבחינת המשמעות?    

                   

                   

                   

(שים לב: סעיף ג של השאלה בעמוד הבא.)  

/המשך בעמוד 22/
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לפניך חמישה משפטים. קרא אותם, וענה על הסעיפים שאחריהם. ג.	 	

בֶת  לייבוש על כיסא במרפסת. הנחתי את  ה מַגֶּ 	— 		

נֶת  היא כאב בשרירי המותניים המורגש לרוב רק בצד אחד של הגוף.  מַתֶּ 	— 		

פֶת  שמופעלת בטביעת אצבע. סֶּ בבית שכני הותקנה  כַּ 	— 		

כדאי להביא  מַחְצֶלֶת  לטיולים. 	— 		

קֶת  מנירוסטה בחנות כלי בית. אפשר לקנות  מַצֶּ 	— 		

הקף את שלוש המילים שהמשקל שלהן משותף.  	)1( 		

			  מהו המשקל המשותף לשלוש המילים שהקפת?  	)2( 		

					    מהי המשמעות של משקל זה?  	)3( 		

ציין את הגזרה של כל אחת מן המילים שהקפת.  	)4( 		

									         			 

									         			 

									         			 

				   מהו המשקל של שתי המילים האחרות?  	)5( 		

מהי משמעות המשקל בכל אחת משתי המילים האלה? 	)6( 		

									         			 

									         			 

				        /בהמשך דפי טיוטה/  

בהצלחה!
זכות היוצרים שמורה למדינת ישראל

אין להעתיק או לפרסם אלא ברשות משרד החינוך
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פרק ג: מערכת הצורות  )40 נקודות(
בפרק זה עליך לענות על ארבע מן השאלות 16-12 )לכל שאלה — 10 נקודות(.

שים לב: בכל שאלה שתבחר, ענה על כל הסעיפים.

לפניך שתי קבוצות של שמות פעולה מבניין הפעיל. א.   .12

II       I        

הַלְוָיָה הַלְוָאָה    

קָיָה הַשְׁ קָאָה   הַשְׁ  
רָיָה הַשְׁ רָאָה   הַשְׁ  

מהי הגזרה המשותפת לכל שמות הפעולה?       )1(

איזו מן הקבוצות אינה בנויה על פי מאפייני הגזרה שציינת?      )2(

ציין על פי איזו גזרה היא בנויה.      )3(

הבא דוגמה משלך לשם פעולה מבניין הפעיל, השייך לגזרה שציינת בתת־סעיף )3(.  )4(

       

המילים בקבוצות מסודרות בצמדים.   )5(

באיזה צמד שתי המילים נושאות את אותה המשמעות?      

בחר באחד מן הצמדים האחרים, ושבץ כל שם מן הצמד שבחרת במשפט שיבטא את המשמעות שלו    

)סך הכול — שני משפטים(.

          

          

טּוּי,     חִטּוּי לפניך קבוצת מילים:  מִלּוּי,     בִּ ב. 

הסבר במה דומה קבוצה זו לקבוצה שכתבת עליה בתת־סעיף א )2(, ובמה היא שונה ממנה.  

           

           

לפניך רשימת מילים. ג. 

מְחָאָה,  מַחְמָאָה,  הַחְיָאָה  

הקף את המילה או המילים מן הגזרה של המילה קַרְיָן.  

/המשך בעמוד 17/
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לפניך משפטים ובכל אחד מהם מודגשת מילה בשתי צורות.  ד. 

קרא את המשפטים, וענה על הסעיפים שאחריהם.

הּ  היא שחלק גדול מן התפילה מורכב מבקשות  חִישָׁ הּ / לְהַכְּ עובדה שאין  לְהַכְחִישָׁ  .I

בכל תחומי החיים.  

נֶה  להתפלל בכוונה מוליד תפילות של אמת. נָה / נִשְׁ המאמץ החוזר  ונִשְׁ  .II
יעָה / מְגִיעָה  עד כיסא הכבוד. התפילה  מַגִּ  .III

בכל משפט הקף את הצורה הנכונה.  )1(

בחר בשתיים מן הצורות שהקפת, ונמק בנוגע לכל אחת מהן את בחירתך.  )2(

  

  

/המשך בעמוד 18/
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לפניך רשימת מלים.  א.   .13

י,       תּוֹדָעָה,       יִעוּד      עִדּוּד,       אוהל מוֹעֵד,       הוֹעִיד,       הִתְוַעֲדוּת   עֵד,      הֵעַדְתִּ יִוָּ

הקף את כל המילים מן השורש יע"ד / וע"ד.  )1(

לפניך  טבלה. מיין בה את המילים שהקפת לשתי קבוצות לפי המשמעות.  )2(

כתוב את המשמעות של כל קבוצה.  

העתק כל אחת מן המילים שלא הקפת, וכתוב את השורש שלה.  )3(

           

           

           

לפניך שני משפטים, ובכל אחד מהם מודגשת מילה. ב. 

קרא את המשפטים, וענה על הסעיפים שאחריהם.  

ההצלחה  מְעִידָה  על ההשקעה.          .I

מְעִידָה  וכישלון הן תחנות בדרך להצלחה.          .II

כתוב ליד כל משפט את התפקיד של האות מ"ם במילה המודגשת.  )1(

הקף את המילה שהיא שם פעולה, וציין את הבניין שלה.                )2(

ציין את השורש ואת חלק הדיבור של המילה שלא הקפת.                      )3(

מן השורש שציינת בתת־סעיף )3(, גזור מילה בחלק דיבור אחר.            )4(

ציין את חלק הדיבור של המילה שכתבת.            

/המשך בעמוד 19/
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יב,     מֵקֵל יק,     מַצִּ לפניך ארבעה פעלים:  מֵפִיג,     מַסִּ א.   .14

העתק את הפועל השייך לגזרת הכפולים )ע"ע(.       

לפניך שתי קבוצות של מילים.   ב. 

בכל קבוצה הקף את המילה שהיא מגזרת חסרי פ"נ.  •
כתוב את הגזרה המשותפת לשאר המילים בקבוצה.   •  

יבָה      יחָה,    שִׁ ה,    שִׂ ישָׁ ינָה,     גִּ בִּ  .I  

ת,    לָדַעַת,    לָגַעַת      בֶת,    לָרֶשֶׁ לָשֶׁ  .II  

לפניך שני שורשים:  נב"ט, נג"ד ג. 

מכל אחד מן השורשים כתוב שני פעלים בבניין הפעיל שהמשמעויות שלהם שונות זו מזו )סך הכול —   )1(

ארבעה פעלים(.

נב"ט:             

נג"ד:             

בחר בשורש אחד והסבר את המשמעות של כל אחד מן הפעלים שכתבת משורש זה.   )2(

          

          

לפניך רשימה של פעלים.  ד. 

ה שׁ,     עֲשֵׂ צָרֵף,     צָמֵא,     חַדֵּ  

הקף את הפועל היוצא דופן מבחינת הזמן.  •  

ציין את הזמן של הפועל היוצא דופן.        •  

ציין את הזמן של הפעלים האחרים.         •  

/המשך בעמוד 20/
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לפניך שלושה משפטים, ובהם מודגשות מילים.   .15

השאלה  היְסוֹדִית  ביותר היא מה תכלית התפילה.  )1(

אין לראות בתפילת הציבור משימה קוֹלֶקְטִיבִית  לשיפור רמת החיים החוֹמְרִית.  )2(

שאיפתו הטִבְעִית  של האדם לשפר את תנאי חייו יוצרת דחף להתפלל אל ה'.  )3(

כל המילים המודגשות נוצרו בדרך של בסיס וצורן סופי )גזירה קווית(, ובכולן התרחש תהליך   א. 

בשני שלבים: בכל שלב נוסף צורן.

כתוב את שני הצורנים המשותפים לכל המילים, ציין את המשמעות של כל אחד מהם,   

וקבע אם הוא צורן גזירה או צורן נטייה. 

              

              

במה שונה המילה  קוֹלֶקְטִיבִית  משאר המילים המודגשות? ב. 

           

כְלִית  נוצרה באותה דרך תצורה של כל המילים המודגשות?  נמק את תשובתך.  האם המילה  תַּ ג. 

                        
  

לפניך שני משפטים, ובהם פעלים מודגשים. ד. 

כתוב ליד כל משפט את הגזרה של הפועל המודגש.  

בָה  את דמי הוועד מן הדיירים.                          ועד הבית  גָּ  .I  

בַהּ  לִבו.                       למרות המעמד החשוב והכבוד שהוענקו לו לא  גָּ  .II  

בלשון הדיבור לעתים נוצרות מילים בדרך משובשת — שלא על פי כללי התצורה.  ה. 

לפניך שתי מילים כאלה שהשתגרו בשפה.    

ת תּוֹבָנָה,     מַצָּ
בחר באחת מן המילים, והסבר מה השיבוש שחל בדרך היווצרותה.

              

            

              

/המשך בעמוד 21/
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בהצלחה!
זכות היוצרים שמורה למדינת ישראל

אין להעתיק או לפרסם אלא ברשות משרד החינוך

מְצִית  עבודת ה'. התפילה היא  תַּ א.   .16

מְצִית.                                   ציין את השורש של המילה תַּ  )1(

מְצִית  נגזר שורש תנייני. כתוב את השורש התנייני, והבא דוגמה לפועל שנגזר משורש זה. משם העצם תַּ  )2(

  

ר מידע ולְתַעֵד אותו.      בספרייה לומדים לְאַתֵּ ב. 

ר ולְתַעֵד  הם גזורי שם, ורק אחד מהם הוא גם  תנייני. לפניך קביעה: שני הפעלים  לְאַתֵּ

נמק את שני חלקי הקביעה.

 
 
 

לפניך שלושה זוגות של מילים. כל זוג נוצר משורש משותף בשני משקלים קרובים.    ג. 

   הַפְעָלָה   אַפְעָלָה

אַבְחָנָה   הַבְחָנָה     

אַבְטָחָה   הַבְטָחָה    
רָה   אַזְכָּ רָה   הַזְכָּ  

מאיזה משקל )הַפְעָלָה או אַפְעָלָה( נוצרו שורשים תנייניים?     )1(

בחר באחת מן המילים שנוצר מהן שורש תנייני, וכתוב מן השורש התנייני פועל סביל.      )2(

לפניך זוג מילים נוסף:  הֲנָחָה     אֲנָחָה  )3(

האם אפשר לצרף את הזוג הזה לזוגות שלעיל?  נמק את תשובתך.  

             

          

ים  יכולה לשמש בשני חלקי דיבור. קְדִּ המילה  תַּ ד.   

ים  תהיה חלק דיבור אחר. קְדִּ כתוב שני משפטים שבכל אחד מהם המילה  תַּ

ליד כל משפט שכתבת ציין את חלק הדיבור.

 
 

/בהמשך דפי טיוטה/
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פרק ג: מערכת הצורות  )40 נקודות(
בפרק זה עליך לענות על ארבע שאלות.

ענה על ארבע מן השאלות 16-12 )לכל שאלה — 10 נקודות(.

שים לב: בכל שאלה שתבחר, ענה על כל הסעיפים.

לפניך משפט וקטע קצר על פי הטקסטים, ובהם מילים מודגשות.   .12

ת  החינוך בארץ על ערכים כגון טובת הכלל והחברה, אולם כיום החברה הישראלית  מְתַגְמֶלֶת   תַּ בעבר  הֻשְׁ  •
על הישגים אישיים. 

ה  החינוכית  יָּ ב  עוד ליעד עיקרי. כיום תנועות הנוער  מְעֹרָבוֹת  בעֲשִׂ ההגשמה בקיבוץ אינה יכולה  לְהֵחָשֵׁ  •
ישראל.  מְדִינַת   וצורכי השעה של  ת  העצמאות  מְגִלַּ פי    על  י  עֶרְכִּ יחַ  לשִׂ והן מסגרת  והציבורית, 

דּוֹמֶה  שמשימתן של תנועות הנוער היא  לְהוֹכִיחַ  בכל פעם מחדש כי  הוֹלְמוֹת  אותן מילות השיר: "שירה, 
הנוער, שיר עתידנו".

ציין את השורש ואת הבניין של כל אחד מן הפעלים שלפניך. א. 

בניין:                                     שורש:                                    ת   תַּ הֻשְׁ  

בניין:                                     שורש:                                    מְתַגְמֶלֶת    

בניין:                                     שורש:                                    מְעֹרָבוֹת    

בניין:                                     שורש:                                    לְהוֹכִיחַ    
בניין:                                     שורש:                                    הוֹלְמוֹת    

ב  שבקטע.                                                   ציין את הבניין של שם הפועל  לְהֵחָשֵׁ ב. 

מהי צורת העתיד של הפועל  דּוֹמֶה  שבקטע?  הקף את התשובה הנכונה.    ג. 

ה מֶּ ה        יִדְמֶה         יִדֹּם        יִדַּ יְדַמֶּ

ה,      מְדִינָה יחַ,      מְגִלָּ ה,      שִׂ יָּ בקטע מודגשים השמות  עֲשִׂ ד. 

מבין השמות האלה הקף רק את השמות שנגזרו מגזרת ע"ו/י.  )1(

ציין את השורש של כל אחד מן השמות האחרים.   )2(

        

י  על פי  עֶרְכֵי  מגילת העצמאות. תנועות הנוער הן מסגרת לשיח  עֶרְכִּ ה. 

מבין שתי המילים המודגשות הקף את המילה שיש בה צורן גזירה, וציין את משמעותו.                                     

/המשך בעמוד 18/
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לפניך שני משפטים, ובכל משפט מילה מודגשת.  )1( א.  	.13

ציין לאחר כל משפט את חלק הדיבור ואת השורש של המילה המודגשת בו.  

יעַ  לפעולה בזמן.             חלק הדיבור:                                         השורש:                                  כל חניך  יַגִּ  • 	

חינוך לעבודה עצמית המושתתת על  יְגִיעַ  כפיים של היחיד היה חידוש בולט.    • 	

חלק הדיבור:                                         השורש:                                    

לפניך רשימת מילים.  )2(

ע,      יָגֵעַ,      לָגַעַת,      יָגַעְתָּ יִגַּ  

מיין את המילים בטבלה שלפניך.   

מילים שהשורש שלהן זהה לשורש 
יעַ של המילה  יַגִּ

מילים שהשורש שלהן זהה לשורש 
של המילה  יְגִיעַ

לפניך משפטים, ובהם מילים מודגשות. ב. 

ססמת הצופים היא "הֱיֵה נָכוֹן !"            •

ן  במעשיו ובדבריו.           אדם זה  כֵּ  •

"האם יש בכוחן של תנועות הנוער  לְכוֹנֵן  סולידריות חברתית?"              •

המורה לחינוך גופני מכריז לפני כל ריצה: "למקומות,  הִכּוֹן, רוץ!"            •

ציין את השורש המשותף לכל המילים המודגשות.                  )1(  

ציין לאחר כל משפט את הבניין של המילה המודגשת בו.  )2(		 	

לפניך משפטים ובהם פעלים מודגשים. כל פועל מודגש מובא בשתי צורות: בצורה תקינה ובצורה שאינה תקינה. ג. 

א  בפעילותן להשגת היעדים הלאומיים והחברתיים.  טֵּ א / הִתְבַּ טָּ כוחן החברתי של התנועות  הִתְבַּ  •

ל , אי־אפשר להגיד כלום  לְבָּ ל / מְבֻּ סיזל: "אנחנו מסרבים לקבל את התפיסה שמאחר שהכול  מְבֻלְבָּ  •

על שום נושא."

יעָה  הוא התנסות בעולם המבוגרים". אברקי: "בעיניי הערך המוסף שתנועת הנוער  מְצִיעָה / מַצִּ  •

מבין הפעלים המודגשים הקף את צורות הפועל התקינות בלבד.  )1(  

בחר בפועל אחד שהקפת, ונמק מדוע הוא הצורה התקינה.                           )2(  

           

/המשך בעמוד 19/
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לפניך	קטע,	על	פי	טקסט	1. א.	 	.14

תנועות	הנוער	חתרו	לכינונו	של	עולם	שבו	גם	השכבות	החלשות	בחברה	יזכו	לדיור	ולתזונה	הולמים	

להעלאת	 ופעלו	 הלאומית	 התקומה	 ברעיון	 דגלו	 הנוער	 תנועות	 ומתקדמים.	 טובים	 חינוך	 ולשירותי	

המוני	עולים	לארץ.	כל	התנועות	היו	אמונות	על	השתלבות	חניכיהן	במערך	ההגנה	על	חיי	היהודים.	

תנועות	הנוער	היו	מסגרת	של	חינוך	מודרני	לערכים	השואב	השראה	מתורות	של	תיקון	עולם	בידי	

האדם.	תנועת	הנוער	בארץ	הייתה	מסגרת	שאפשרה	הזדהות	עם	ערכי	החברה.	היא	אפשרה	את	הכרת	

שבילי	הארץ	באמצעות	טיולי	הליכה	בשבילים	ובעמקים	ושילוב	של	לימוד	והנאה.

המודרנית.	 העברית	 התרבות	 פיתוח	 	— נוסף	 בהיבט	 ביטוי	 לידי	 באה	 הנוער	 תנועות	 של	 	תרומתן	

תנועות	הנוער	השפיעו	על	השירה	והריקוד	העממיים	וסייעו	בהפצת	השפה	העברית	ובהפיכתה	לשפת	

ההוראה	בבתי	הספר	בארץ.	

העתק	מן	הקטע	לטבלה	שלפניך	חמישה	שמות	פעולה	מבניין	הפעיל,	וציין	את	השורש	של	כל	שם	פעולה	שהעתקת.

השורששם פעולה מבניין הפעיל

1

2

3

4

5

לפניך	הכותרת	של	טקסט	3	ובה	הודגשה	המילה	"בניין",	הכתובה	בה	פעמיים. ב.	

"תנועות	הנוער:	בניין	חברה	או	בניין	למשחקי	חברה?"

לאחת	מן	המילים	המודגשות	יש	משמעות	של	שם	פעולה.

המר	אותה	בשם	פעולה	מאותו	השורש	וכתוב	מחדש	את	הכותרת.

	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	

	 	 	 	 	 	 	 	 	 	

)שים לב: סעיף ג של השאלה בעמוד הבא.(

/המשך	בעמוד	20/
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לפניך	ארבעה	משפטים,	ובכל	משפט	פועל	מודגש. ג.	

התנועה	חָרְתָה	על	דגלה	יעדים	לאומיים	וחברתיים. 	•

תָה. נְּ תַּ המציאות	הִשְׁ 	•

התנועה	עָנְתָה	על	צורכי	השעה. 	•

פְתָה	את	תפיסת	עולמה	על	התנועה. ההנהגה	הפוליטית	לא	כָּ 	•

מבין	הפעלים	המודגשים	העתק	את	הפועל	היוצא	דופן	מבחינת	הגזרה,	וציין	את	גזרתו. 	)1(

	 הפועל	היוצא	דופן:			 	

	 	 הגזרה	שלו:			 	

	 	 ציין	את	הגזרה	המשותפת	לשאר	הפעלים.			 	)2(

	 	 	 פְתָה		המודגש	במשפט	האחרון.		 ציין	את	שם	הפעולה	של	הפועל		כָּ 	)3(

/המשך	בעמוד	21/
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לפניך משפטים ובהם מילים מודגשות. א.   .15

בגולה,  הציוניות  הנוער  תנועות  של  תּוֹלָדָה  ברובן  היו  הארץ־ישראליות  הנוער  נוּעוֹת  תְּ  • 
שקמו בעקבות ההִתְעוֹרְרוּת של בני הנעורים בארצות שבהן צמחו. במרכזה של ההתעוררות 

בִיעָה לזְכוּתוֹ של הנוער לקבוע את גורלו בעצמו.  הזו עמדה התְּ

קּוּן עולם בידי אדם.  תנועות הנוער הושפעו מתּוֹרוֹת של תִּ  •

בשנות השמונים נוצר צורך לָתוּר אחר יעדים חדשים.   •

מבין המילים המודגשות העתק את המילים שבהן האות תי"ו אינה שורשית, וציין את השורש של כל מילה   

שהעתקת.

            

            

            

            

            

בטקסט 1 נכתב: "תנועות הנוער תרמו לעיצוב סגנון הלבוש הישראלי". ב. 

ברוח זו, לפניך משפטים שבהם פועלי לבוש.

טִים  או  מְסִירִים  אותם.  ים  בגדים, ואז פּוֹשְׁ בעברית  לוֹבְשִׁ

ים, כפפות  עוֹטִים, ותכשיטים  עוֹנְדִים  או  עוֹדִים.  את הכובע  חוֹבְשִׁ

ילִים  אותן. ִ את הנעליים  נוֹעֲלִים, ואז  חוֹלְצִים  או מַשּׁ

מִים  על הראש. כתר  שָׂ

הקף את שני הפעלים שאינם מבניין קל.  •  )1(

ציין את הבניין המשותף להם.                                      •

כתוב את השורש של כל אחד מן הפעלים שהקפת.  •

                                                                        

כתוב את שם הפועל של הפועל  עוֹטִים.      )2( 

מִים.    כתוב את שם הפועל של הפועל שָׂ  )3( 

י  בפיג'מה. 'מְתִּ גַּ ילדים קטנים יוצרים לעתים פועלי לבוש, למשל:  לִמְעֹל  מעיל,  הִתְפַּ  )4( 
הסבר את התהליך הלשוני שהביא ליצירת השורשים בפעלים שיצרו הילדים.   

          

          
/המשך בעמוד 22/
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לפניך קטע ובו מילים מודגשות. א.   .16

יש  שלנו  "בתנועה  הרכזים:  אחד  אמר  הנוער  מתנועות  אחת  של  אוֹן  טָּ בִּ בַּ שהתפרסם   ברֵאָיוֹן 

יוֹן להגדיר מהו טוב ומהו רע. בפעולות בתנועה אנו עוסקים בהקניית ערכים חשובים כמו ערך נִסָּ
והודגש  דומים,  דברים  נכתבו  התנועה  של  בעָלוֹן  גם  דיאלוג".  ועידוד  בגזענות  המאבק  וְיוֹן,  השִׁ

היִתְרוֹן של ההשתתפות בתנועת הנוער על פני פעילויות אחרות.

מבין המילים המודגשות הקף את המילה שנוצרה בדרך של בסיס וצורן סופי.  )1(  

ציין את משמעות הצורן הסופי במילה שהקפת.      )2(

מיין בטבלה שלפניך את שאר המילים לשתי קבוצות על פי המשקל.  )3(

בקטע יש מילה השאולה מלעז.  )4(

העתק את המילה.                    

כתוב למילה חלופה עברית.                   

)שים לב: סעיף ב של השאלה בעמוד הבא.(

/המשך בעמוד 23/
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בהצלחה!
זכות	היוצרים	שמורה	למדינת	ישראל

אין	להעתיק	או	לפרסם	אלא	ברשות	משרד	החינוך

בטקסט	1	נכתב:	"תנועות	אלה	חתרו	אפוא	לכינונו	של	עולם	שבו	גם	תושבי	הפריפריה	]...[	יזכו	לדיור	ולתזונה	 ב.	

הולמים".

רִיפֶרְיָה.	 האקדמיה	ללשון	העברית	פנתה	לציבור	בבקשה	לסייע	לה	במציאת	חלופה	עברית	למילה	הלועזית	פֵּ 		

אחת	ההצעות	הייתה	המילה	שׁוּלָה.		הצעה	זו	עוררה	זעם	בציבור,	ראה	הכותרת	שלפניך.

	 		 	

)www.ynet.co.ilמ־	אוחזר	]23/6/16[.	אחרונות	ידיעות	—	ynet	פי	על(																													 	 	 	 	 	

הסבר	מדוע	התעורר	זעם	בציבור	על	ההצעה	"שוּלָה"	כחלופה	למילה	"פריפריה". 	)1(

	 	 	 	 	 	 	 	 	 	

	 	 	 	 	 	 	 	 	 	

בטבלה	שלפניך	מובאות	הצעות	נוספות	למילה	"פריפריה",	והן	ממוינות	לקבוצות	על	פי	השורש	שלהן. 	)2(

ציין	בטבלה	שלפניך	את	השורש	של	כל	קבוצת	מילים. 	

ףהמילים הֶקֵּ
ה פִיָּ הֶקֵּ

ף מִקָּ
פָה הֶקֵּ
פֶת מַקֶּ

סוֹבֵבָה
ה סֻבָּ

סְבוּבָה
סְבָבָה

מַעֲטֶפֶת
עוֹטְפָה
מַעֲטָף
עוֹטֵף

צְדוּדָה
מֵצַד

מִרְחָקָה
רִחוּקִית
מַרְחֶקֶת

השורש

מבין	המילים	בטבלה	העתק	מילה	אחת	שנוצרה	בדרך	של	שורש	ומשקל	ומשמעות	המשקל	היא	מקום.																																																										 	)3(
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פרק ג: מערכת הצורות  )40 נקודות(
בפרק זה עליך לענות על ארבע שאלות.

ענה על ארבע מן השאלות 16-12 )לכל שאלה — 10 נקודות(.
שים לב: בכל שאלה שתבחר, ענה על כל הסעיפים.

לפניך צירופים ומשפטים. בכל אחד מהם מודגשת מילה. א.   .12

אֶצֹּר יצירה.       אוֹצֵר תערוכה       נוֹצְרִים זיכרונות       מוּצָר תעשייתי    

 מָצוֹר על העיר         החברה מְצֵרָה על עגמת הנפש שנגרמה לנוסעים. 
תּוֹצֶרֶת כחול־לבן

מן המילים המודגשות, הקף רק את המילים הגזורות מן השורש י/ו-צ-ר.  )1(

העתק את המילים שאינן גזורות מן השורש י/ו-צ-ר, וציין את השורש   )2( 

של כל אחת מן המילים שהעתקת.

                               

                               

                               

                               

לפניך שלושה שמות פועל מן השורש י/ו-צ-ר. ציין את הבניין של כל אחד   ב. 

משמות הפועל, וכתוב את שם הפעולה של כל אחד משמות הפועל.

שם הפעולה:                                                             הבניין                              ,   לִיצֹר    

שם הפעולה:                                                           הבניין                              ,   צֵר   לְהִוָּ  

שם הפעולה:                                                            הבניין                              ,   ר   לְיַצֵּ  

לפניך שני פתגמים הלקוחים מן המקורות. בכל אחד מהם מודגשת מילה. ג. 

"אוי לי מיוֹצְרִי ואוי לי מיִצרי" )התלמוד הבבלי(.  .I
"כי הנה כחומר ביד היוֹצֵר" )מן הפיוט(.  .II

ציין לאיזה חלק דיבור שייכות המילים המודגשות בשני המשפטים.  )1(  

                               
על פי המילים המודגשות בשני המשפטים, ציין שני מאפיינים של חלק הדיבור   )2(  

שציינת בסעיף ג)1(.   

                               

                               

/המשך בעמוד 18/
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לפניך ארבעה משפטים, ובהם פעלים מודגשים. א.   .13

כְנְנוּ על פי צרכים כלכליים והתאימו לתקופה  מערכות החינוך הציבוריות תֻּ  .I 

שבה הוּקְמוּ.

כיום ממשלות רבות כּוֹפוֹת על בתי הספר מערכות של מבחנים סטנדרטיים   .II

והן מאמינות שמתן הזדמנות להיבחן שוב יַעֲלֶה את ממוצע הציונים.

אנשים מוכשרים רבים חושבים שהם לא מוכשרים משום שהדבר שהם טובים   .III

בו לא הָעֳרַךְ בבית הספר או אפילו הוּקַע.

רובינסון מוֹדֶה שהוא עצמו למד במערכת שהוא מוֹחֶה נגדה.  .IV

הקף את המשפט ששני הפעלים המודגשים שבו נוטים באותו בניין.  )1(

ציין את הבניין של שני הפעלים שהקפת.                              )2(

העתק את שאר הפעלים המודגשים, וציין את הבניין של כל אחד מהם.  )3(

              

              

              

              

לפניך משפט. במשפט זה מודגשות שתי מילים ולהן שורש משותף.  )1( ב. 

רֶת  לנו כיום מעוררת תחושת  נִכּוּר  בקרב   לדברי רובינסון, מערכת החינוך המֻכֶּ   

תלמידים רבים.  

ציין את השורש המשותף לשתי המילים המודגשות.     

הקף את המשפט המבטא את היחס הנכון בין משמעויות השורש של המילים   )2(

רֶת ונִכּוּר. מֻכֶּ
משמעות השורש של שתי המילים זהה.  —  

משמעות השורש של המילה הראשונה מנוגדת למשמעות השורש   —   

של המילה השנייה.  

משמעות השורש של המילה הראשונה היא משמעות מוחשית, ואילו     —  

משמעות השורש של המילה השנייה היא מופשטת.  

המשמעות הנלווית )הקונוטציה( של השורש של שתי המילים היא שלילית.  —  

)שים לב: המשך השאלה בעמוד הבא.(     /המשך בעמוד 19/
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לפניך ארבעה זוגות משפטים, בכל זוג מודגשות שתי מילים.  )3(

ציין את מספרי הזוגות שהיחס בין משמעויות השורש של המילים המודגשות   

שבהם זהה ליחס הכתוב במשפט שהקפת בסעיף ב)2(.       

מדינות העולם השלישי הזקוקות לעזרה מארצות רווחה מכונות גם   :I זוג

לוֹת.  מדינות  נֶחְשָׁ

לִים  את האדם. ְ יש הטוענים כי קשיים וייסורים  מְחַשּׁ  

עָה  על המכתב.  חותמת הדואר הֻטְבְּ  :II זוג

הספינה טָבְעָה  בים.  

רָא  א-להֹים את השמים ואת הארץ" )בראשית, א, א(.  "בראשית בָּ  :III זוג

  במקומות שונים בעולם  מְבָרְאִים  יערות כדי להשתמש בעצים 

לצורכי התעשייה.

מרֹ  על הכללים.  הקפדנו לִשְׁ  :IV זוג

ר  ממצאים ארכאולוגיים. מֵּ המוזאון מְשַׁ  

לפניך ארבעה צירופים. בכל צירוף מודגש שם. ג. 

הַבְנָיָה של ידע הַמְצָאָה מעניינת  הַרְצָאָה מרתקת   

הוֹרָאָה אחרת  

מיין בטבלה שלפניך את השמות המודגשים לפי הגזרה.
 

גזרת נחי ל"אגזרת נחי ל"י/ה

/המשך בעמוד 20/
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לפניך חמישה משפטים, ובכל אחד מהם מודגש שם. א.   .14

מְיוֹן. יצירתיות היא תהליך של הפעלת הדִּ  •
לוֹן יכול להיות חיובי. ָ שּׁ אלמנט נוסף הוא הנחלת הרעיון שכִּ  •

כמה מן המיזמים הם: יצירת צעצועים מלגו, תִכנות משחק או צילום סִרְטוֹן.  •
אָבוֹן עצום ללמידה. יש לנו תֵּ  •

תְרוֹנוֹת שרובינסון מציע קיצוניים לא פחות. הפִּ  •

מבין השמות המודגשים, הקף את השם שנוצר בדרך של בסיס וצורן גזירה סופי.  )1(

ציין את צורן הגזירה הסופי בשם שהקפת ואת משמעות הצורן הסופי בשם זה.  )2(

צורן הגזירה הסופי           משמעות צורן הגזירה הסופי                  

מיין את ארבעת השמות המודגשים הנותרים לשתי קבוצות על פי משקלם.  )3(

             :I קבוצה  

             :II קבוצה  

באקדמיה ללשון העברית טרם נקבעה חלופה למילה הלועזית "מייקר".     ב. 

לפניך החלופות שדוברי העברית משתמשים בהן.

יבָן,      מַמְצִיא,        חְבִּ   יַצְרָן,      יוֹצֵר,      תַּ

ן,      בּוֹרֵא יָּ חַ,       עֲשִׂ יַצְרָנַאי,     מְפַתֵּ  
בטבלה שלפניך, מיין את המילים לשתי קבוצות על פי דרך התצורה,   )1( 

את דרך התצורה של כל אחת מן הקבוצות. וציין  

על פי רשימת המילים שלעיל, ציין ארבע אפשרויות ליצירת שמות בעברית   )2(

שמשמעותם בעלי מקצוע.

              

              

              

              

/המשך בעמוד 21/  
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לפניך שני משפטים, ובהם פעלים מודגשים. א.   .15

מֶת בראש רשימת הערים המצליחות במבחנים הבין־לאומיים,  שנחאי המְמֻקֶּ  • 	
דֶת כיום בקידום החשיבה היצירתית. מבין המדינות האסייאתיות, מִתְמַקֶּ  

י אנשים רבים בשנים האחרונות. רִאֲיַנְתִּ  •  

ציין את הבניין של כל אחד מן הפעלים המודגשים.  )1(

דֶת                                             מֶת                                            מִתְמַקֶּ מְמֻקֶּ  

י                                           רִאֲיַנְתִּ  
שלושת הפעלים המודגשים נגזרו משורשים תנייניים. השלם את הטבלה שלפניך.  )2(

השורש התניינישם העצםהשורש הראשוני

מֶת מְמֻקֶּ
דֶת מִתְמַקֶּ

י רִאֲיַנְתִּ

וּוּק ומִמּוּן. לפניך שתי מילים:  שִׁ ב. 

ציין מה מייחד את דרך היווצרותם של השורשים של המילים האלה.   •  

                                  

בחר באחת מן המילים, והסבר כיצד נוצר השורש שלה.    •  

                               

                               

לפניך שני משפטים, ובהם שני פעלים מודגשים.  ג. 

זְמַן לשעת צפיית השיא.  נאומה של השׂרה תֻּ  .I
זְמַן לנאום בכנס. השׂרה תֻּ  .II

ציין את השורש ואת הבניין של כל אחד מן הפעלים המודגשים.  )1(

זְמַן                                                                  תֻּ  :I משפט  

זְמַן                                                                 תֻּ  :II משפט  
כתוב את הצורה הפעילה של כל אחד מן הפעלים המודגשים )בגוף ובזמן שתבחר(.  )2(

זְמַן                                                                  תֻּ  :I משפט  

זְמַן                              תֻּ  :II משפט  
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לפניך ארבעה משפטים, ובהם פעלים מודגשים.  א.   .16

קרא את המשפטים וענה על הסעיפים שאחריהם.   

אָסוּר  בהקדם לסניף הדואר.  •
אָצָה  לי הדרך, לכן לא  אָאֵט  את קצב ההליכה.  •

כשאסיים את עבודתי,  אוּכַל  לנוח.  •
דִי" )תהלים כג, ד(. ה עִמָּ י אַתָּ גֵיא צַלְמָוֶת לאֹ  אִירָא  רָע כִּ י  אֵלֵךְ  בְּ ם כִּ "גַּ  •

חלק מאותיות האל"ף בפעלים המודגשים הן שורשיות וחלק הן מוספיות.  )1(

הקף את כל אותיות האל"ף השורשיות שבפעלים המודגשים.  

מהי משמעות האל"ף בפעלים שבהם היא משמשת מוספית?  )2(

                            

מן הפעלים המודגשים, מהו הפועל היוצא דופן מבחינת הגוף?        )3(

ציין את הגוף שלו.             

לפניך קטע. נניח שהתבקשת לקרוא אותו בקול. הקף את הצורות שהגייתן נכונה.  )1( ב. 

ראה  שהוא  כפי  המודרנית  החינוך  מערכת  את  אֵר  תֵּ  / אֵ ר   איליץ' תִּ

לֶת בין הוראה לחינוך  לְבֶּ מְבַּ  / לֶת  אותה — מערכת הייררכית שמְבַלְבֶּ

א  טֵּ א / בִּ טָּ ומדכאת את רצונם של התלמידים ללמוד. בהרצאתו ב־TED בִּ

סר קן רובינסון עמדה דומה לעמדה של איליץ'. 

אנג'לס,  בלוס  בתיכון  מורה  אקסווית',  רייף  את  לטובה  ציין   רובינסון 

שהם  פי  על  אף  שוטפת  אנגלית  לדבר  עניים  תלמידים  ללמד  שמצליח 

דֵלִים  גְּ  / גּוֹדְלִים  ורובם  מהגרים  משכונות  מְגִיעִים   / יעִים  מַגִּ
בסביבה שבה שיעור הנשירה של התלמידים גבוה.

בחר בשתיים מן הצורות שהקפת, והסבר מדוע קבעת שהגיית כל אחת   )2( 

מן הצורות שבחרת נכונה.

             

           

             

           

/המשך בעמוד 23/ )שים לב: סעיף ג של השאלה בעמוד הבא.(    
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לפניך הוראות משחק הלקוחות מאחת הרשתות החברתיות. ג. 

ף בציר  תֵּ חֲרוּ "שַׁ פוּ בציר הזמן שלכם" ואז בַּ תְּ נְסוּ למשחק, לַחֲצוּ על הפקודה "שַׁ כַּ  

הזמן של חבר".

על פי ההקשר במשפט זה, אחת מצורות הפועל המודגשות אינה תקינה.  

הקף אותה, וכתוב את צורת הפועל התקינה.     —  

העתק את שלוש צורות הפועל התקינות, וציין את הבניין של כל אחת מהן.  —  

                         

                        

                          

/בהמשך דפי טיוטה/

בהצלחה!
זכות היוצרים שמורה למדינת ישראל

אין להעתיק או לפרסם אלא ברשות משרד החינוך
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                 פרק ג: מערכת הצורות  )40 נקודות(
בפרק זה עליך לענות על ארבע שאלות.

ענה על ארבע מן השאלות 16-12 )לכל שאלה — 10 נקודות(.
שים לב: בכל שאלה שתבחר, ענה על כל הסעיפים.

לפניך צירופים או משפטים ובהם מילים מודגשות. ציין את השורש של כל אחת מן    א.   .12

המילים המודגשות.   

פעילויות במים מֻתְנוֹת באישור ההורים.                             .I

נוֹת קטנות.                               מַתָּ  

אין מוֹצָא.                                    מִמְצָאִים חשובים.                                       .II

ם במרכז העיר.                      מָקוֹם מרוחק.                                           משרדנו מְמֻקָּ   .III

רֵד לחצר עכשיו!                                  רֵץ את איחורו.                       אל תֵּ העובד תֵּ   .IV

לפניך רשימת מילים. ב. 

ד,       ציפורים נוֹדְדוֹת,       הֵנִיד בראשו,      ד,       טלפון נַיָּ נַוָּ  

דֶת משטרה נוּדָה,       נַיֶּ נע  ונָד,        לְנַדְנֵד,        נִדּוּי,        תְּ  

הקף את כל המילים ששורשיהן נ-ו-ד/נ-י-ד.         )1(

ציין את המשמעות הכללית המשותפת לשורשים נ-ו-ד/נ-י-ד.  )2(

     

העתק כל אחת מן המילים שלא הקפת, וציין את השורש שלה.         )3(

                                         

                         

                    

/המשך בעמוד 18/
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לפניך משפט ובו שני שמות פועל מודגשים. א.   .13
ן  את רשימת המשתתפים בטיול ולְנַיְלֵן  את הדף כדי שלא יירטב.  יש  לְעַדְכֵּ

ציין את השורש של כל אחד משמות הפועל.  •

ן                                  לְעַדְכֵּ  .I  

לְנַיְלֵן                                     .II  

הסבר את דרך ההיווצרות של כל אחד מן השורשים.  •
           

           

לפניך קטע על פי מאמר 1. ב. 

ית  על הנוף מעמיקה את הזיקה  צְפִּ לאחר אלפיים שנות גלות האמינו החלוצים כי תַּ  

של המטיילים לארצם.

ית.           צְפִּ ציין את השורש של המילה  תַּ  )1(

ית  נגזר בעברית החדשה שורש תנייני. כתוב את השורש  צְפִּ משם העצם  תַּ  )2(

התנייני, וציין דוגמה לפועל שנגזר ממנו.                         

לפניך רשימת שמות:   ג. 

לַ"ח  )שדה, לאום, חברה(,  צַהַ"ל  )צבא הגנה לישראל(,   שֶׁ   
"צ  )מדריך צעיר(. "צ  )מדריך של"ח צעיר(,  מַדָּ ָ מַשּׁ

הסבר את דרך ההיווצרות של השמות האלה.  )1(  

                        

"צ  מנוקדים על דרך משקל נפוץ בעברית. "צ  ומַדָּ ָ השמות  מַשּׁ  )2(

כתוב את המשקל.      •  

מדוע השמות מנוקדים דווקא על פי משקל זה?       •  

                          

הקף את השמות שאינם נוטים במשקל שציינת בסעיף ג)2(.  )3(

ר ר,       נַהָג,     מַכָּ וָּ ע,       דַּ ל,      מַדָּ חַיָּ   

ציין את המשקל המשותף של השמות שהקפת.                                                •  
העתק את השמות שהקפת, וציין את השורש של כל אחד מהם.  •  

                              

                              

/המשך בעמוד 19/
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לפניך שמות מתחום הטיול, הסיירות והגאוגרפיה, ובצדם פירושיהם.  .14
מדרון תלול           — מַתְלוּל 

דיונה, גבעה של חולות נודדים          — חוֹלִית 
פעילות פנאי בחיק הטבע הכוללת הקמת מחנה ולינה באוהל או    — מַחֲנָאוּת 

תחת כיפת השמים            
סלע זקוף וגבוה המתרומם בזווית אנכית          — מָצוּק 

מחנה של אוהלים           — מַאֲהָל 
כלי תחבורה הנוסע הלוך ושוב במסלול קבוע )בלועזית: שאטל(   — עִית  הֶסֵּ

בטבלה שלפניך, מיין את השמות שלעיל לשתי קבוצות, על פי דרך תצורתם. כתוב את  א. 
דרך התצורה של כל אחת מן הקבוצות.

לפניך רשימה של צמחים ארץ־ישראליים. המילים המודגשות הן שמות תואר. ב. 

לָנִי,      ית  מְצוּיָה,            מַסוֹרן סַרְגֵּ שִׁ שֵׁ

ת,     יצהרון מַכְסִיף,   שֶׁ סְגוּלית מְחֻמֶּ

רוּעַ )בתמונה(,      אֶשְמָר קוֹצָנִי,          דובדבן שָׂ

רְסִי   עציון  פָּ

העתק את כל שמות התואר שהם צורות בינוני, וציין ליד כל אחד מהם את   )1(
הבניין שממנו הוא נגזר.

                               

                               

ציין את דרך התצורה של שאר השמות המודגשים שברשימה.                        •  )2(

                 

בחר בשם תואר אחד שנוצר בדרך התצורה שציינת , ופרט את דרך תצורתו.  •  

                                               

                         
/המשך בעמוד 20/
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לפניך שמות פעולה בבניינים שונים.  א.   .15

קוּת,     הֵעָדְרוּת,      ר,     הִסְתּוֹדְדוּת,     קִימָה,     הִצְטַדְּ הֶתֵּ  

וָאָה,     הֲדִיפָה,     הוֹדָעָה,     הֲבָנָה,     הִתְמוֹדְדוּת  הַשְׁ
לפניך טבלה. שבץ כל אחד מן השמות במשבצת המתאימה לו בטבלה.     

הקפד לשבץ את השם כראוי על פי גזרתו ובניינו.

התפעלהפעילנפעלקל

שלמים

חסרי פ"נ

נחי פ"י/ו

ע"ו/י

כפולים

נחי ל"י/ה

לפניך שני משפטים, ובהם שמות מודגשים. ב. 

ה. החולד הציץ מתוך המְחִלָּ  —

מְחִילָה  ביהדות מותנית בהבעת חרטה.   —

כתוב את השורש של כל אחד מן השמות המודגשים.   )1(

ה                    מְחִלָּ  

מְחִילָה                  

הקף את השם המשמש שם פעולה, וציין את הבניין שלו.                        )2(

מן השורש של השם שלא הקפת, כתוב שם עצם או שם תואר.        )3(

/המשך בעמוד 21/
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לפניך משפט ובו ארבע צורות פועל מודגשות. א.    . 16

   ראש אגף של"ח במשרד החינוך אמר כי המסלולים של הטיולים החדשים   

רִים להביא לידי ביטוי   רִים, מְסַקְרְנִים, מְעוֹרְרִים  רגשות ומְאַפְשְׁ מְאַתְגְּ  

יכולות וכישורים.  

ציין שלושה פרטים דקדוקיים המשותפים לכל צורות הפועל המודגשות   )1(

)את הפרטים בחר מן הרשימה שלפניך: שורש, בניין, גוף, זמן, גזרה(, ופרט את 

תשובותיך. 

                                                                                                                                         

                                                                                                                                          

                                                                                                                                          

מבין צורות הפועל המודגשות, הסבר במה צורת הפועל מְעוֹרְרִים  יוצאת דופן.  )2(

                                                                                                                                                     

לפניך הנחיות לטיול מוצלח. ב. 

תּוֹת  הרבה מים. לִשְׁ  •  
טּוֹת  קצת. תַּ לְהִשְׁ  •

לְהַתְווֹת  דרך.  •
לא לִתְעוֹת  בדרך.  •

כתוב את הגזרה המשותפת לכל הפעלים.                                   )1(

כתוב את הבניין של כל אחד מן הפעלים.   )2(

טּוֹת:                                    תַּ תּוֹת:                                לְהִשְׁ לִשְׁ  

לְהַתְווֹת:                               לִתְעוֹת:                                         

מבין ארבעת הפעלים המודגשים העתק את הפועל שאין בו תי"ו שורשית.    •  )3(

                         

כתוב שם עצם )אך לא שם פעולה( הנגזר מן השורש של הפועל שהעתקת.   •   

                 
               /בהמשך דפי טיוטה/

בהצלחה!
זכות היוצרים שמורה למדינת ישראל

אין להעתיק או לפרסם אלא ברשות משרד החינוך
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עברית: הבנה, הבעה ולשון, קיץ תשע"ו, מס' 75281 + נספח- 14 -

פרק ג: מערכת הצורות  )40 נקודות(
בפרק זה עליך לענות על ארבע מן השאלות 15-11 )לכל שאלה — 10 נקודות(.

שים לב: בכל שאלה שתבחר, ענה על כל הסעיפים.

לפניך משפטים ובהם מילים מודגשות. קרא אותם, וענה על הסעיפים שאחריהם.  .11

עד סוף 2016 צפויים להגיע למְדִינוֹת אירופה מיליוני פליטים. בעקבות תּוֹפָעָה זו   )1(

פְנִית היסטורית אדירה. עלולה להתרחש תַּ

יעִים לאדמת אירופה נוֹכָח לדעת כי הם אינם נרתעים  מי שמִתְבּוֹנֵן במהגרים המַגִּ  )2(

מן הקשיים הצְפוּיִים להם.

יג כוח עבודה זול, עם זה עליהן לנהוג בהֲבָנָה כלפי  מדינות אירופה רוצות לְהַשִּׂ  )3(

המהגרים שנמלטו מארצות מוצאם, ולָתֵת להם תנאי מִחיה נאותים.

היו שהֵעֵזּוּ לְהַתְרִיעַ על זרם הפליטים הגובר לאירופה ודרשו לעצור אותו.   )4(

עוּ תקוות בלב המהגרים. התכניות לקליטת המהגרים באירופה יִטְּ  )5(

שים לב: המשימות בסעיפי השאלה נוגעות למילים המודגשות בלבד.

עוּ.  העתק את כל הפעלים מן הגזרה של הפועל יִטְּ  — א. 

   

עוּ. ציין איזה פועל מבין הפעלים שהעתקת הוא בבניין של הפועל יִטְּ  —  

                                                        

העתק שני שמות מן הגזרה של הפועל מִתְבּוֹנֵן. כתוב את הגזרה המשותפת. ב. 

השמות:                                                         הגזרה המשותפת:                            

העתק פועל ושם מגזרת נחי פי"ו.                                                                                           ג. 

העתק שם מן הגזרה של הפועל צְפוּיִים.                                                                    ד. 

במשפט )4( כתובים הפעלים  הֵעֵזּוּ,   לְהַתְרִיעַ. ה. 

ציין את השורש של כל אחד מן הפעלים.   —

הֵעֵזּוּ         לְהַתְרִיעַ               

קבע איזה משני השורשים הוא שורש תנייני.            — 

רֵט את דרך ההיווצרות של הפועל משורש זה.  פָּ

   

    

/המשך בעמוד 15/
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לפניך משפט, ובו מילים מודגשות. א.   .12

חוֹת על המדיניות שיש לנקוט כלפי המהגרים, וכמה מהן  מדינות אירופה מִתְוַכְּ  

מֶת בין  רִים בתחומן בדרך של חלוקה מֻסְכֶּ ף בקליטת המְהַגְּ תֵּ תַּ מְסָרְבוֹת לְהִשְׁ

המדינות.

העתק מן המילים המודגשות שני זוגות של מילים — בכל זוג שתי המילים   )1(

מאותו הבניין. כתוב את הבניין המשותף לכל זוג. 

הזוג:                                                   הבניין המשותף:    

הזוג:                                                           הבניין המשותף:    

העתק מן המילים המודגשות שבמשפט:  )2(

פועל:       

שם עצם:       

שם תואר:       

לפניך רשימת שמות. ב. 

רוּת        הֵעָדְרוּת      יָּ מַנְהִיגוּת       הִתְמוֹדְדוּת        עָרִיצוּת        תַּ  

העתק מן הרשימה רק את המילים שבהן הסיומת Xוּת היא צורן סופי.

 

בִירָה. לפניך שני משפטים ובהם המילה שְׁ ג. 

בִירָה של קרני האור. יהלום מנצנץ בגלל שְׁ  )1(

בִירָה. לא רצוי לתת לילדים קטנים צלחת שְׁ  )2(

בִירָה צורן נטייה?    באיזה מן המשפטים יש במילה שְׁ  )1(

בִירָה בכל אחד מן המשפטים. ציין את המשקל של המילה שְׁ  )2(

משפט )1(:                                          

משפט )2(:                                          

)שים לב: סעיף ד של השאלה בעמוד הבא(.

/המשך בעמוד 16/  



ה
 ז

ר
זו

א
ב

ב 
תו

כ
ל

א 
ל

طقة
من

ه ال
هذ

ي 
ب ف

كت
لا ت

עברית: הבנה, הבעה ולשון, קיץ תשע"ו, מס' 75281 + נספח- 16 -

האקדמיה ללשון העברית ביקשה מן הציבור להציע חלופות למילים לועזיות.  ד. 

לפניך הצעות לחלופות של שתי מילים.   

חַר בהצעה אחת שלדעתך היא המתאימה ביותר. נמק את  בכל אחת מן המילים בְּ  

בחירתך )שים לב לשורש, לדרך התצורה ולמשמעות(.

ה )פותח סתימות ידני(.  המילה הלועזית:  פּוֹמְפָּ  )1(

מֶת מְפֶּ לֵף,      פַּ ההצעות: חוֹלְצָן,      מַשְׁ  

  

  

  

המילה הלועזית: קָלֶיְדוֹסְקוֹפּ )מכשיר בצורת גליל שבו שברי זכוכית צבעוניים.   )2( 

בעת סיבוב הגליל משתקפים בו צורות וצבעים. מקור המילה קליידוסקופ 

מיוונית, והיא מורכבת מן המילים יפה + דמות + לראות.( 

לִילוֹר,       סַסְגּוֹנוֹן ההצעות:  מִקְסֶמֶת,       גְּ  
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לפניך שני משפטים, ובהם מילים מודגשות. א.  	.13

קְצִיב מיועד לבניית מרכזי קליטה למהגרים.  התַּ  —  

קְצוּב גם לתכנית לגירוש מהגרים. יש  תִּ  —

לפניך חמישה היגדים. הקף את המספר של ההיגדים הנכונים.  

קְצוּב — הם משורש בעל ארבעה עיצורים. קְצִיב,  תִּ שני השמות — תַּ  )1(

קְצוּב — הם שמות פעולה. קְצִיב,  תִּ שני השמות — תַּ  )2(

קְצוּב — הוא שם פעולה של בניין פיעל. קְצִיב או תִּ אחד מן השמות — תַּ  )3(

קְצוּב — הם משורש תנייני. קְצִיב,  תִּ שני השמות — תַּ  )4(

קְצוּב — נוצרו בדרך של שורש ומשקל. קְצִיב,  תִּ שני השמות — תַּ  )5(

לפניך רשימת מילים. ב. 

טָן פְּ רוֹן         מִשְׁ ין        מִגְוָן         רִאשׁוֹן         נָכוֹן         זִכָּ מַמְתִּ  

העתק מן הרשימה —   

מילה שהנו"ן הסופית שבה היא אחת מאותיות השורש:         •

מילה שהנו"ן הסופית שבה שייכת למשקל:          •

מילה שהנו"ן הסופית שבה שייכת לצורן הסופי:                          •

לפניך שני משפטים, ובכל אחד מהם מילה מודגשת. ג. 

מדינות אירופה אינן מחויבות לקלוט בשִׁטְחָן  את כל המהגרים.  •

זְעָן.  יש הטוענים כי מי שמתנגד לקליטת פליטים במדינתו הוא  גִּ  •

מבין המילים המודגשות קבע באיזו מילה יש צורן גזירה ובאיזו מילה יש צורן נטייה.  

זְעָן:                                                 טְחָן:                                                גִּ שִׁ  

לפניך ארבעה שמות פועל משורשים מרובעים. הסבר את דרך ההיווצרות של  	ד. 

כל אחד מן השורשים. 

ן    לְעַדְכֵּ  

ף    לְדַפְדֵּ  

לְנַיְלֵן     

לְמַחְזֵר    

/המשך בעמוד 18/
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לפניך רשימת מילים.   .14 

אָה,       קַרְיָן,           הוֹנָאָה,       לִוּוּי,       מְצִיאָה,       הַרְשָׁ  

טּוּי,        הוֹדָיָה גִיאָה,         בִּ הַפְנָיָה,        שְׁ  
מיין את המילים בטבלה שלפניך לשלוש קבוצות לפי הגזרה.  א. 

כתוב את שם הגזרה של כל אחת מן הקבוצות. ב. 

אי. אי    יַמַּ נַּ לפניך שתי מילים:  בַּ ג. 

כתוב במה דומות ובמה שונות שתי המילים מבחינת דרך התצורה שלהן ומבחינת   

המשמעות שלהן. הסבר את תשובתך. 

              

              

לפניך משפטים, ובהם מודגשים פעלים סבילים.  ד. 

עִיל. תוֹב שם פועל פָּ לכל אחד מן הפעלים כְּ  

אירופה מוּצֶפֶת מהגרים.                                       •

קצב ההגירה לא הוּאַט.                                       •

טֶת לסייע למהגרים.                                    ידם של אזרחים רבים באירופה מוּשֶׁ  •

/המשך בעמוד 19/  
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לפניך רשימת מילים: שמות ופעלים. א.   .15 

ליד כל שם כתוב את המשקל שלו ואת משמעותו.  —   

ליד כל פועל כתוב את הבניין שלו.  —   

מְיעָֹד                                

קוּעִים              תְּ   

חַת              קַדַּ   

הֲגִירָה               

יֵחָסְמוּ                

רוּשׁ                              גֵּ    

לפניך שני משפטים, ובכל אחד מהם מודגש פועל. קרא את המשפטים וענה על    ב. 

השאלות שאחריהם.   

ארגוני סיוע לפליטים  יַעֲלוּ  את סוגיית מצוקת הפליטים בדיון מיוחד באו"ם.  .I   

מחירי הנסיעה לא  יַעֲלוּ  בשנת התקציב הנוכחית.  .II   

ציין את השורש המשותף לשני הפעלים המודגשים:                                        )1(  

ציין את הבניין של כל אחד מן הפעלים.  )2(   

                                         :I הבניין של הפועל יַעֲלוּ במשפט     

                                       :II הבניין של הפועל יַעֲלוּ במשפט      

ציין את השורש ואת הבניין של הפועל המודגש במשפט שלפניך:  )3(   

השלטונות יְיַעֲלוּ את קליטת הפליטים.                                              

לפניך שתי קבוצות של שמות, ובכל קבוצה ארבעה שמות שנוצרו משורש ומשקל.  ג. 

בכל אחת מן הקבוצות הקף את השם היוצא דופן מבחינת המשקל.    

הסבר את קביעתך.    

מַעֲבָר,      מַזְגָן,      מוֹרָד,      מָכוֹן  )1(   

            

גוּבָה       פִיסָה,      רִיצָה,      תְּ ה,      תְּ לִיָּ תְּ  )2(   

           

/בהמשך דפי טיוטה/

בהצלחה!
זכות היוצרים שמורה למדינת ישראל

אין להעתיק או לפרסם אלא ברשות משרד החינוך
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                 פרק ג: מערכת הצורות  )40 נקודות(
בפרק זה עליך לענות על ארבע שאלות.

ענה על ארבע מן השאלות 17-13. )לכל שאלה — 10 נקודות(
שים לב: בכל שאלה שתבחר, ענה על כל הסעיפים.

לפניך קטע שהודגשו בו פעלים ושמות פועל.   .13

נְכוֹנִים   והדברים   מסוימים,  מזונות  לצרוך  אותנו  המפתים  גירויים  בשלל  מוּצָפִים    אנו  

בחירה  כמו  לְהֵרָאוֹת   עשויה  מסוים  קל  משקה  של  שתייה  למשל,  לילדים.  בנוגע  בייחוד 

על  טובה.  תחושה  המְעוֹרֵר   בסוכר  מלא  זול,  מהיותו  נוֹבַעַת   היא   לעתים  אך  עצמאית, 

ההורים לְגוֹנֵן על ילדיהם: להיות  מְערִֹים  בבחירת המזון המוגש להם ולְהוֹרִישׁ  לילדיהם 

דפוסי תזונה נכונים.

לפניך טבלה, ובה הפעלים ושמות הפועל שבקטע. נתח בה כל פועל לשורש ולבניין. א. 

הבנייןהשורשהפועל

מוּצָפִים

נְכוֹנִים

לְהֵרָאוֹת

נוֹבַעַת
מְעוֹרֵר

לְגוֹנֵן
מְערִֹים

לְהוֹרִישׁ

ליד כל אחד מן הפעלים שלפניך, כתוב פועל מאותו השורש, אך בבניין אחר. ב. 

מוּצָפִים        

נְכוֹנִים        

כתוב שם עצם מן השורש של שם הפועל לְגוֹנֵן.                                        ג. 

הקף את צורת העתיד של שם הפועל  לְהֵרָאוֹת. ד. 

אֶרְאֶה       אַרְאֶה       אֵרָאֶה       אֶתְרָאֶה  

          /המשך בעמוד 17/
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לפניך רשימה של פעלים ושמות, ובכל אחד מהם חסרה אות שורש. א.   .14 

ידוּ ן       דּםֹ       יָאֵטּוּ       יַגִּ ה       תֵּ שׁ       מְגִלָּ מַגָּ
מיין בטבלה את הפעלים והשמות לשתי קבוצות על פי הגזרה, וציין בראש כל עמודה   

את הגזרה של כל קבוצה.

לפניך משפט ובו מודגשים שני פעלים. ב. 
את  בתפריט  לסמן  המזון  רשתות  את  המחייב  חוק  חוֹקֵק   ניו־יורק   עיריית  ראש   
המנות שכמות הנתרן בהן גדולה. לשם כך מוּנה גוף המוֹדֵד  את כמויות הנתרן במזון.

נתח בטבלה שלפניך את שני הפעלים המודגשים.  

מוֹדֵדחוֹקֵק
שורש

בניין

זמן

גוף

את הפועל קָרֵב אפשר להבין בשתי משמעויות שונות כשהוא בלי הֶקשר. ג. 
כתוב שני משפטים שכל אחד מהם יבטא משמעות אחרת של הפועל.    

נתח את הפועל  קָרֵב  בכל משפט שכתבת )על פי הבניין, הגוף והזמן(.

           :I משפט במשמעות  .I

ניתוח הפועל במשמעות זו:                            

                                         :II משפט במשמעות  .II

ניתוח הפועל במשמעות זו:                            

/המשך בעמוד 18/  
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לפניך רשימת מילים ובכל מילה כתובה האות יו"ד. א.   .15

רִים       מִישׁוֹר        לִבְרִיאוּת       חַזַּאי הִתְנֵיתֶם       שָׁ
הקף רק את המילים שהיו"ד הכתובה בהן היא יו"ד שורשית.  )1(

העתק את המילים שהקפת, וכתוב את השורש של כל אחת מהן.  )2(

             

             

             

לפניך משפטים ובהם שלוש מילים מודגשות. ב. 

חָה  על ממצאיה. וְּ הוועדה המייעצת  דִּ  •

מזון  מְתֹעָשׂ  גורם לבזבוז משאבים.  •

קְלֵל  את התשובות שבשאלונים. עורך המחקר  שִׁ  •

ציין את השורש של כל אחת מן המילים, והסבר כיצד נוצר השורש.

חָה                                   וְּ דִּ
             

מְתֹעָשׂ                                  
                                   

קְלֵל                                  שִׁ
                                   

/המשך בעמוד 19/          
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לפניך צירופי סמיכות, ובכל אחד מהם מודגש השם הראשון )הנסמך(. א.   .16

ציין את השורש של כל אחד מן השמות המודגשים.  )1(

הֲפָרַת  חוק                                              

הַחְמָרַת  העונש                                              

הֲסָרַת  מגבלות                                              

הַעֲלָאַת  מוּדעות                                              

פַת  הבניין                                             הַקָּ  

ציין את המשקל המשותף לשמות המודגשים.  )2(

              

לפניך צירוף סמיכות, ובו מודגש השם הראשון )הנסמך(.  )3(

לֵי  אכילה הֶרְגֵּ  

מה המשותף למשקל של שם זה ולמשקל שכתבת בתת־סעיף )2(.  

              

לפניך קטע. ב. 

ייצור הבשר פוגע בכדור הארץ. תעשיית הבשר גורמת לפליטה של גזי חממה, לזיהום   

וכן לבירוא יערות למרעה. תפקוד האדם מושפע מן  של מקורות מים, לבזבוז מים 

התנאים על פני כדור הארץ.

הקף בקטע חמישה שמות פעולה השייכים לאותו הבניין.  )1(

ציין את הבניין של שמות הפעולה שהקפת:                                    )2(

לפניך משפט, ובו שם מודגש. ג.   

זוּנָה  היא צריכה של חומרי מזון לשם התפתחות ויצירת אנרגייה. תְּ  
זוּנָה                                 . ציין את השורש של השם  תְּ  )1(

זוּנָה, שהוא משקל  האקדמיה ללשון העברית החליטה שעל דרך המשקל של תְּ  )2(

קוּלָה, ינוקדו גם מילים מגזרות אחרות. תְּ

קוּלָה. לפניך שמות במשקל תְּ  

קוּמָה מוּרָה       תְּ עוּזָה       תְּ אוּצָה     תְּ תְּ  

הקף את השם היוצא דופן מבחינת הגזרה, וציין את הגזרה שלו.                   

/המשך בעמוד 20/
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לפניך קטע מן המחזה לילדים "עוץ לי גוץ לי" שכתב אברהם שלונסקי )כפי שהופיע    א.   .17
באתר האקדמיה ללשון העברית(. בקטע הודגשו מילים.  

נזְִדַּמֵּן לִי בֵּיתוֹן קְטַנטְןֹ כְּנגֶֶד 

פַּעֲטוּט  כָּזֶה,  זַעֲטוּט  עֵיניַ, 

לוֹ  מִנּגֶֶד  כַּזַּיתִ!   — בַּיתִ  כָּזֶה, 

וּמִסָּבִיב  דּוֹלֶקֶת,  מְדוּרנֹתֶ 

אֵיזֶה  לוֹ  מְכַרְכֵּר  לַמְּדוּרנֹתֶ 

כָּזֶה,  עֲלַבְלוּב  והְוּא  בַּרְנשָׁוֹן, 

בַּרְנשָׁוֹן  אָכֵן  כָּזֶה...  זעֲַרוּר 

כָּזֶה,  אִישׁוֹן־פְּזִיזוֹן  קְטַנְטןֹ, 

מַצְחִיקוֹן כָּזֶה...

ציין את המשמעות המשותפת לכל המילים המודגשות.                                                                              )1(
מיין בטבלה שלפניך את המילים המודגשות לפי שתי דרכי תצורה, וציין בראש   )2(

כל עמודה את דרך התצורה של המילים שבה.

לפניך שני משפטים, ובכל אחד מהם מסומנת בקו המילה סביבתי. ב. 

החברה להגנת הטבע מפעילה תכנית לחינוך סביבתי שמטרתה לחזק את   .I
ערכי השמירה על הטבע והסביבה בקרב הדור הצעיר.

בסביבתי הקרובה רבים מדברים על חשיבות המזון הבריא.  .II
ציין את סוג הצורן הסופי במילה "סביבתי" בכל אחד מן המשפטים )צורן גזירה או 

צורן נטייה( ואת משמעותו.

משמעותו    משפט I: סוג הצורן         

משמעותו    משפט II: סוג הצורן         

                 /בהמשך דפי טיוטה/

בהצלחה!
זכות היוצרים שמורה למדינת ישראל

אין להעתיק או לפרסם אלא ברשות משרד החינוך
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פרק ג: מערכת הצורות  )40 נקודות(
בפרק זה עליך לענות על ארבע שאלות.

ענה על ארבע מן השאלות 15-11. )לכל שאלה — 10 נקודות(
שים לב: בכל שאלה שתבחר, ענה על כל הסעיפים.

לפניך שמונה מילים שהן צורות בינוני בנקבה. א.   .11

מַנְחָה     נְדוֹנָה     מֻפְלֵית     נוֹדַעַת                

ה      נָּ תַּ ה     מִסְתּוֹבֶבֶת     מוּכָנָה     מִשְׁ מְאִטָּ  
לפניך טבלה. שבץ כל אחת מן המילים במשבצת המתאימה לה בטבלה.    

הקפד לשבץ את המילה כראוי על פי גזרתה ובניינה. 

          בניין
גזרה

התפעלהופעלהפעילנפעל

נחי פ"י/ו

נחי ל"י/ה

ע"י/ו

כפולים

לפניך קטע משיר לחמוטל, שכתב חיים נחמן ביאליק. ב. 

מָה אוֹכְלָה  
חֲמוּטַל?  
ן רִי הַגַּ פְּ  

ל! מְלוֹא הַסַּ  
]...[  

מָה לוֹמְדָה  
חֲמוּטַל?  

אַל שְׁ אַל תִּ  
אַל שְׁ אַל תִּ  

חֲמוּטַל   
לָל! לאֹ לוֹמְדָה כְּ  

)www.zemereshet.co.il לקוח מן האתר זמרשת — זמר עברי מוקדם(

הקף בשיר שתי מילים בצורת בינוני בנקבה, וכתוב את הצורה הנהוגה בימינו   

של כל אחת מן המילים.                                                 ,                                           

על פי שני הסעיפים א-ב, ציין את שני צורני הנטייה בבינוני נקבה בעברית. ג. 

                                                                                                                                                  

)שים לב: סעיף ד בעמוד הבא.(
/המשך בעמוד 15/
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לפניך רשימת שמות עצם בנקבה. השמות מציינים בעלוֹת תפקיד או עיסוק. ד. 

גְרִירָה לֶת     מַרְצָה     חֲלוּצָה     שַׁ ה     שׁוֹפֶטֶת     מַדְרִיכָה     חַיֶּ מַלְכָּ  

הקף את כל השמות הנוטים במשקלי הבינוני.  )1(

בחר באחד מן השמות הנוטים במשקלי הבינוני, שיכול לשמש הן פועל הן שם    )2(

עצם, וחבר שני משפטים:

משפט I — שבו התפקיד של צורת הבינוני הוא פועל:         

                                

משפט II — שבו התפקיד של צורת הבינוני הוא שם עצם:       

                              

בחר  בשם אחד מרשימת השמות הנוטים במשקלים אחרים )לא במשקלי הבינוני(.    )3(

העתק אותו, וציין את משקלו.

                            

 

/המשך בעמוד 16/  
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לפניך רשימה של מילים )פעלים ושמות(. א.   .12

מוּ מְּ חִי       הִתַּ קְּ ה       תִּ ר       מַסּוֹק       חֻקָּ רְדֵּ הִדַּ
דְעוּ חֹגּוּ       יִוָּ ע       תָּ צְלוּ       גַּ נָּ יגִים       תִּ מַצִּ

הקף רק את המילים שחסרה בהן אות שורש.  )1(

העתק כל אחת מן המילים שהקפת, וציין לידה את השורש שלה.  )2( 

         

          

          

          

          
לפניך שלושה שמות פועל.  ב. 

 לָרֶדֶת,   לָגֶֹשֶת,   לָטַעַת
הקף את שם הפועל היוצא דופן מבחינת הגזרה.  )1(

ציין את הגזרה שלו         )2(

ציין את הגזרה המשותפת לשני שמות הפועל האחרים         )3(  

לפניך שני משפטים, ובהם פעלים מודגשים.  ג. 

כמו בעבר, גם בימינו  נוֹצָרוֹת  הזדמנויות להגדרה מחדש של התפקידים     .I

המסורתיים.  

החלוצות  נוֹצְרוֹת  בלִבן עלבונות ואכזבות.  .II

 . II ו־  I ציין את ההבדלים בין שני הפעלים המודגשים במשפטים  )1( 

בתשובתך פרט את ההבדלים )שים לב לשורש, לבניין, לזמן ולגוף(.

                

                

                

כתוב בזמן עתיד כל אחד מן הפעלים המודגשים.   )2(

נוֹצָרוֹת                         נוֹצְרוֹת                      

לפניך כותרת מתוך ספר מדעים לבתי ספר יסודיים: "כיצד נוצרות עונות השנה?"  )3(

כיצד יש לקרוא את המילה "נוצרות" במשפט זה: כמו במשפט  I  או כמו   

                  ? II במשפט

/המשך בעמוד 17/  
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לפניך קטע על פי מאמרה של דפנה יזרעאלי )טקסט 1(. א.   .13

ניסויים  ובעריכת  מוסכמות  על  בערעור  חברתית,  ביצירתיות  הצטיינו  אלה  תקופות   

בדפוסי חיים חדשים. רבים מן המכשולים שהפריעו לעיצוב מחודש של תפקידי שני 

ושל  המסורתיים  התפקידים  של  מחדש  להגדרה  הזדמנות  ונוצרה  צומצמו,  המינים 

היחסים בין גברים לנשים. הארגונים של תנועת העבודה הציונית הכריזו טרם עלייתם 

והתבטא  מאליו  מובן  לכאורה  היה  הנשים  שוויון  שוויון.  של  אידאולוגיה  על  ארצה 

בשילוב שני המינים בקבוצות ובפעולות של ארגונים אלה. אך כשהגיעו ארצה נשללה 

מן הנשים ההזדמנות לכבוש תחומי עבודה חדשים כמו החקלאות והשמירה.

העתק מן הקטע ארבעה שמות הנוטים במשקלי שמות הפעולה מבניינים שונים, וציין את   

הבניין של כל שם פעולה.

שם           ,  הבניין:                  

שם           ,  הבניין:                  

שם             ,  הבניין:                  

שם           ,  הבניין:                  

לפניך ארבעה צמדי מילים. ב. 

רָאָה           הַשְׁ רָיָה  הַשְׁ
הַלְוָיָה           הַלְוָאָה 
וִדּוּא            וִדּוּי  
דָה           הַגָּ דָה  הַנְגָּ

עיין בכל צמד. אם השורש של שתי המילים בצמד הוא זהה, ציין בקו שליד   )1(

הצמד את השורש המשותף למילים. אם השורשים של שתי המילים בצמד 

שונים זה מזה, ציין בקו שליד הצמד את השורש של כל מילה.

בחר באחד מן הצמדים שהשורש של שתי המילים שבו זהה, וכתוב משפט או   )2(

צירוף לכל אחת מן המילים שבצמד.

משפט או צירוף למילה הראשונה:                                                         

                           

משפט או צירוף למילה השנייה:                                                         

                            

/המשך בעמוד 18/
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לפניך משפט, ובו מודגשת מילה.  .14

שכני  הִתְנִיעַ  את מכוניתו.

ציין את השורש ואת הבניין של המילה המודגשת.  א. 

 השורש      הבניין    

הסבר את התהליך שבו נוצר השורש של המילה המודגשת.  ב. 

              

                             

מן השורש של הפועל  הִתְנִיעַ  נגזר שם העצם מַתְנֵעַ  )סְטַרְטֶר(. ג. 

מהי דרך התצורה של שם העצם  מַתְנֵעַ?  פרט אותה.

דרך התצורה :                                                                                                                         

פירוט:                                                                                                                                     

לפניך שלושה משפטים, ובהם פעלים מודגשים. ד. 

נָה  כפי שדרשה חברת הביטוח. המכונית לא  מֻגְּ  .I

גן הילדים אינו  מוּגָן.  .II

ים  כל תופעה של אלימות. אנו  מְגַנִּ  .III

השורש של אחד מן הפעלים המודגשים דומה בדרך היווצרותו לשורש של   )1(

הפועל הִתְנִיעַ. מהו פועל זה?

                                   

ציין את השורש של כל אחד מן הפעלים האחרים.  )2(

             

             

לפניך שני פעלים שנגזרו משורשים מרובעים. ה. 

ס,  החלופה העברית שהציעה האקדמיה ללשון העברית לפועל סִמֵּ מִסְרֵר    .I
המקובל בלשון הדיבור.    

ן  טִלְפֵּ  .II

הסבר את דרך ההיווצרות של כל אחד מן השורשים המרובעים.

מִסְרֵר                                            
ן                                             טִלְפֵּ
/המשך בעמוד 19/
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לפניך רשימה של מילים: א.   .15

לוּת,     צִיּוּת טוּת,     גָּ רוּת,     עִוּוּת,     רְאוּת,     שְׁ שֵׁ  
כל המילים שברשימה נוצרו באותה דרך תצורה.   )1(

ציין את דרך התצורה.                             

מיין את המילים שברשימה לשתי קבוצות, על פי הגזרה, וציין בכותרת את   )2(

הגזרה של כל קבוצה.

                            
לפניך טקסט על פי האקדמיה ללשון העברית, שהושמט ממנו מידע. ב. 

השלם בטקסט את המידע החסר.  

כמה עקרונות מנחים את הוועדה בבואה למצוא חלופות עבריות למילים הלועזיות:
הדרך הראשית ליצירת מילה חדשה היא יציקת שורש במשקל. נבחר שורש   •

המתאים להביע את העניין, והוא ניצוק במשקל מתאים. לדוגמה:

     מַצְלֶה )מנגל, גריל( — מן השורש                         )1( במשקל                            )2(, 
על דרך מילים כמו מַקְלֶה ומַמְחֶה.

שֹמֶת )ארומה( — מן השורש                         )3( במשקל                         )4(      בְּ
על דרך מילים כמו נְסֹרֶת ו                             .)5(   

יש שהמילה החדשה נגזרת על ידי הוספת סופית למילה קיימת. לדוגמה:  •
נּוּרוֹן  )טוסטר אובן( — סיומת                         )6( לציון                          )7( תַּ  

ה )פנצ'רייה( — סיומת                          )8( לציון                            )9( צְמִיגִיָּ  

לעתים רחוקות נוקטים גם דרך של                            )10(. לדוגמה המילה זַרְקוֹר   •

)פרוז'קטור( נוצרה מן המילים:                            )11( +                           )12( .  

/בהמשך דפי טיוטה/

בהצלחה!
זכות היוצרים שמורה למדינת ישראל

אין להעתיק או לפרסם אלא ברשות משרד החינוך




